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سرمقاله

ضرورت ایجاد ثبات 
در بازار ارز

سیاســت هایی کــه طی 
ســالهای گذشــته در بازار 
ارز پیــاده شــد منجــر به 
شکل گیری حباب قیمتها 
در بازارهای دارایی شده اســت. بازار ارز از جمله 
بازارهایی است که به دلیل عدم اجرای موفقیت آمیز 
طرح های دولتهای پیشــین دستخوش نوسانات 
زیادی شده اســت. اقداماتی که در بازار ارز به کار 
گرفته می شــود باید به ثبات قیمتها منجر شود. 
ثبات قیمت مهم تر از جلوگیری از افزایش نرخ ها 

است. با ثبات قیمت...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
کارشناس اقتصادی
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»آیین نامه جامع حمایت 
از نخبگان« رونمایی شد

قیمت غیرواقعی دلار با مداخله بانک مرکزی سیر نزولی خواهد داشت

اقدامات مثبت در تعدیل نرخ ارز
صفحه3

صفحه2

»کسبینو«  سکوی  دیجیتال  فروش  پوشاک  شد
تامین   پوشاک   به   صرفه   شب   عید   با   همکاری  4  پلتفرم   داخلی

»آییــن نامه جامع حمایــت از نخبــگان ایرانی« 
شنبه ســیزدهم اســفند ماه رونمایی شد. مراسم 
رونمایی از »آیین نامه جامــع حمایت از نخبگان 
ایرانی« با حضور معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان، رئیس مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاســت جمهوری و رئیس بنیاد ملــی نخبگان 
 در معاونــت علــم، فنــاوری ریاســت جمهوری

 برگزار شــد. رییس مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاســت جمهوری با بیان اینکــه، رییس جمهور 
دانشگاه ها را اتاق فکر دولت می داند و اهتمام ویژه ای 
به جذب نخبگان دارد، بســته تجمیعی حمایت از 
نخبگان را که آیین نامه آن هفته گذشته به تصویب 
دولت رسید، تشریح کرد. به گزارش ایرنا، ساختمان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری صبح امروز شــنبه میزبان یک نشست 
با حضور محمدصــادق خیاطیــان، رییس مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با موضوع 
تشریح بسته  حمایتی از نخبگان ایرانی بود. خیاطیان 
در این نشســت که با حضور دهقانی فیروزآبادی 
رییس بنیاد ملی نخبگان و باقری مقدم قائم مقام این 
بنیاد همراه بود، با تاکید بر اینکه امروز نیازمند ورود 
نخبگان به عرصه های مختلف برای رفع مسائل کشور 
هستیم، زمینه سازی برای حضور اثربخش نخبگان 
و استعدادهای برتر را به منظور رفع مسائل مختلف 
کشور در حوزه های مختلف ضروری دانست. رییس 
مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با 
بیان اینکه، دکتر رییسی رییس جمهور دانشگاه ها را 
اتاق فکر دولت می داند و دولت سیزدهم اهتمام ویژه 
ای به جذب نخبگان دارد، به تشریح بسته تجمیعی 
حمایت از نخبگان که آئین نامه آن هفته گذشــته 
به تصویب دولت رســید، پرداخت. وی اظهار کرد: 
با همکاری و هماهنگی انجام شده با دستگاه های 
مرتبط با حوزه نخبگان از جملــه معاونت علمی و 

فناوری در خصوص نحوه...

اجتماعی

مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و 
دارو گفت: حق فنی در ازای خدمتی است که توسط 
داروســاز به مراجعه کنندگان ارائه می شود. محمد 
پیکانپور، مدیــرکل امور دارو و مــواد تحت کنترل 
سازمان غذا و دارو گفت: درباره موضوع سبد فروشی 
دارو بارها ابلاغ شــده است و ســازمان با حساسیت 
خاصی مسئله سبد فروشــی را دنبال می کند. این 
موضوع تخلف محسوب می شود. به گفته وی جلسات 
متعدد با شرکت های پخش برگزار و تذکرات لازم در 
خصوص سبد فروشی داده شده اند؛ زیرا این موضوع، 
خط قرمز سازمان غذا و دارو است. او گفت: همکاران در 
صورت مشاهده چنین مسئله ای سریعا این تخلف را به 
سازمان غذا و دارو گزارش کنند. پیکانپور ادامه داد: در 

حال حاضر سه شرکت پخش به دلیل سبد فروشی در 
ماه گذشته مجوز فعالیتشان باطل شده است. مواردی 
در موضوع دریافت حق فنی توسط سازمان غذا و دارو 
در حال پیگیری هستند. او بیان کرد: حق فنی در ازای 
خدمتی است که توسط داروساز به مراجعه کنندگان 
به داروخانه ها ارائه می شود و بسترهای لازم دریافت 
حق فنی بر اساس یک دســتورالعمل در حال آماده 
شدن اســت. مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل 
سازمان غذا و دارو اضافه کرد: اگرچه بر این موضوع 
اذعان داریم که مطالبات شرکت های پخش در بخش 
بستری معوق شده اند و باید به سرعت تسویه شوند؛ 
اما در صورت وصول مستندات، هیچ اغماضی درباره 

سبدفروشی نخواهد شد. 

در دومین هفتــه از اســفند ۱۴۰۱، خواننده های 
متعددی در تهران و شهرســتانها بــه روی صحنه 
می روند تا چراغ برگزاری کنســرت ها را همچنان 
روشــن نگه دارند. احســان خواجه امیری از جمله 
خوانندگان جدیدی است که در این هفته به جمع 

برگزارکنندگان کنسرت پیوسته است.
با به پایان رسیدن تعطیلی کنسرت ها، از چندی پیش 
و با برپایی چند اجرا از خواننــدگان پاپ، عملا دور 
جدید کنسرت های موسیقی کلید خورد و همانند 
ســال های گذشته شــاهد برگزاری کنسرت های 

متعددی در روزهای پایانی سال هستیم.
بر اســاس نرخ جدیدی کــه بــرای قیمت گذاری 
کنسرت ها تعیین شــده اســت این رقم از ۲۰۰ تا 
۷۰۰ هزار تومان بر اســاس جانمایی و خواننده در 

نوسان است.
در ادامه می توانیــد از اجراهای خوانندگانی که قرار 

است در روزهای آینده به روی صحنه بروند، مطلع 
شوید. سالن میلاد نمایشگاه بین المللی: ناصر زینلی 
شنبه ۱۳ اســفند در دو ســانس ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰، 
مسعود صادقلو یکشنبه ۱۴ اسفند در دو سانس ۱۹ 
و ۲۲، مجید رضوی دوشنبه ۱۵ اسفند در دو سانس 
۱۹ و ۲۲، احمد سلو سه شنبه ۱۶ اسفند در دو سانس 
۱۹ و ۲۲ و آرون افشار پنجشــنبه ۱۸ اسفند در دو 
ســانس ۱۸:۴۵ و ۲۲. رویال هال اسپیناس پالاس: 
رضا صادقی دوشنبه ۱۵ اسفند در دو سانس ۱۹ و ۲۲، 
احسان خواجه امیری جمعه ۱۹ اسفند ساعت ۱۸:۴۰، 
مجید رضوی دوشنبه ۲۲ اسفند، بهنام بانی پنجشنبه 

۲۵ اسفند در دو سانس ۱۸:۴۰ و ۲۲.
در شهرستان ها میثم ابراهیمی در آمل کنسرت دارد. 
حجت اشرف زاده در نیشــابور و در روزهای ۱۸، ۱۹ 
و ۲۰ اسفند ماه روی صحنه می رود. کنسرت تبریز 
داوود آزاد و گروه هامون هم ۱۹ اسفند برپا خواهد شد.

معاون ســیما ضمن حضور در منزل دو شــهید، از 
تولیدات جدید سیما با موضوع شهدا از جمله زندگی 
نامه شــهیدان لاجوردی، صدرزاده، نادر مهدوی و 
صدوقی خبر داد. معاون سیما در دومین روز سفر خود 
به شیراز با حضور در منزل شهیدان ندیمی و مهدوی 
با خانواده این شــهدای والامقام دیدار و گفتگو کرد.   
محسن برمهانی ابتدا با حضور در منزل شهید ندیمی 
از شهدای حادثه تروریستی شاهچراغ، با مادر و برادر 

این شهید والا مقام گفتگو کرد.
معاون سیما پس از این دیدار به منزل خانواده شهید 
محمد مهدوی از شهدای مربوط به حادثه تروریستی 
حسینیه شیراز رفت و خانواده این شهید را تکریم کرد.
معاون سیما در جریان این دو دیدار خطاب به خانواده 
های معظم شهدای مظلوم این دو حادثه تروریستی 
گفت:ما همواره مدیون ایثار شهدا و خانوادهای معظم 
شان هستیم که بهترین سرمایه های خود را در راه این 
کشور تقدیم کردند و درخت انقلاب به برکت خون 

شهدا تنومندتر شده اســت. وی با بیان اینکه تکریم 
خانواده معظم شهدا وظیفه و توفیق است ادامه داد:در 
رسانه مکلف به معرفی شهدا و زنده نگه داشتن یاد 
ایشان هستیم وان شــاالله این لیاقت شامل حالمان 

بشود که رهرو راه و هدف مقدس شهیدان باشیم.
معاون سیما در حاشــیه این بازدیدها گفت: سریال 
هایی با موضوع شــهیدان لاجوردی، صدرزاده، نادر 
مهدوی و صدوقی در دستور ساخت داریم. وی ادامه 
داد: همچنین تولید مجموعه هایی از شهدای خبرنگار 
همچون شــهید رهبر و... و همچنین آثار کوتاهی با 
موضوع زندگینامه شهدا در قالب پویانمایی در حال 
تولید است. شهید مجتبی ندیمی در ۴۵ سالگی در پی 
حمله تروریستی در حرم شاهچراغ به فیض شهادت 
رسید. شهید مهدوی متولد سال  ۱۳۶۶ که در سال 
۸۷ در حسینیه سیدالشهدای )ع( شیراز با انفجار بمب 
توسط گروهک تروریستی تندر به سرکردگی جمشید 

شارمهد به شهادت رسید.

تولیت آستان مقدس مسجد جمکران گفت: امسال 
بیش از ۳۰۰ موکب در قالــب ۱۵۰۰ غرفه، پذیرای 
زائران مســجد مقدس جمکران قم در جشن نیمه 
شــعبان خواهند بود. حجت الاســلام و المسلمین 
محمدحسن رحیمیان تولیت آستان مقدس مسجد 
جمکران با حضور در برنامه گفتگوی ویژه خبری به 
پرسش هایمختلف درباره برپایی جشن نیمه شعبان 

در مسجد مقدس جمکران قم پاسخ داد.
حجت الاســلام والمســلمین رحیمیان گفت: در 
سال های گذشته هم از چند ماه پیش از نیمه شعبان، 
همکاران ما در مســجد جمکران مشغولتمهیدات 

لازم بودند، امسال به نظر می رسد که شاهد جمعیت 
بیشتری در مسجد جمکران باشیم، خوشبتخانه سایر 
دستگاه ها هم توجهبیشــتری پیدا کردند، در مکه 
مکرمه در ایام حج تقریباً مشابه همین جمعیتی که 
ما در مســجد جمکران داریم آنجا هم مردم اجتماع 
می کنندهمه آن کشور میزبان با همه امکانات خود 
بسیج می شود به علاوه کشور های دیگری که اعزام 
حجاج را برای مکه دارند، ولی تا به حالمسئله به این 
شکل بوده که فقط قم بوده که به تنهایی و غریبانه این 
پذیرایی را انجام می داده آن هم در یک موقعیتی که 

مسجد جمکرانمتفاوت از جا های دیگر است.

 آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان 
که در قالب دور دوم سفر های استانی و به منظور انجام 
سفری ۲روزه به استان بوشهر سفر کرده بود، در ادامه 
برنامه های روز دوم این سفر با حضور در نماز جمعه 
شهرستان برازجان، وحدت و انسجام بین خود و ابراز 
بیزاری از دشمن را در کنار ایمان به خدا و دلدادگی به 
انقلاب از ویژگی بارز مردم این منطقه دانست. وی در 
ادامه احساس مسئولیت نسبت به یکدیگر در جامعه 
اسلامی را مهم ترین آموزه نماز جمعه برشمرد و افزود: 
اگر امروز کشور در حال پیشرفت است، رمز آن وحدت 
و انسجامی است که به برکت ولایت فقیه و تلاش و 

مجاهدت مردم در کشور وجود دارد.
آیت الله رئیســی تلاش خســتگی ناپذیر و گرفتار 
حاشیه نشدن را از مهم ترین دستور کار های دولت 
برشمرد و تصریح کرد: دولتمردان به هیچ وجه نباید 
گرفتار حاشیه شوند و تمام تلاش خود را معطوف به 

گره گشایی از مشکلات کشور کنند.
وی گفت: دشمنان در تلاشند با حاشیه سازی خدمت 

به مردم و تلاش برای پیشــرفت کشور را به حاشیه 
ببرند، از این رو یک روز با اغتشاشــات خیابانی، روز 
دیگر با اختلال در بازار ارز و امــروز با ایجاد فتنه در 
مدارس و نگران کردن خانواده ها در کشــور توطئه 
می کنند، اما پیام اســتقبال گرم و پرشــور شما از 
کاروان دولت خدمتگزار و حضورتان در عرصه های 
مختلف به دولتمردان آن است که به هیچ وجه نباید 
گرفتار حاشیه شوند و تمام تلاش خود را معطوف به 

گره گشایی از مشکلات کشور کنند.
رئیس جمهور ســفر به بوشــهر و حضور در جمع 
مردم برازجان و باخبر شــدن از مســائل مردم این 
منطقه از نزدیک را برای دولــت فرصتی مغتنم در 
خدمت رسانی به مردم آن عنوان کرد و اظهار داشت: 
در سفر اول نیاز های فوری استان احصاء و برای رفع 
آن ها تصمیماتی اتخاذ شد که بحمدالله در این سفر در 
سه بخش آب رسانی، مسکن و جاده های مواصلاتی به 
سرانجام رسید و پروژه های تکمیل شده امروز و دیروز 

افتتاح و در اختیار مردم قرار گرفت.

رئیس جمهور با بیان اینکه نباید اجازه داد ثروت 
کشور به صورت آلاینده در عســلویه هدر برود، 
اظهار داشــت: دولت با همــکاری متخصصان 
جوان کشور و با فعال شدن بیش از ۵۰۰ شرکت 
دانش بنیان، در پی جبران عقب ماندگی های این 
حوزه است تا از این طریق هم انرژی در کشور تراز 

و هم موضوع آلاینده ها کنترل شود.
سید ابراهیم رئیسی در نشســت خبری پایان 
ســفر دو روزه دولت مردمی به اســتان بوشهر، 
با تبریک اعیــاد شــعبانیه  و ولادت امام زمان 
)عج(، سفر به بوشــهر را همانند دیگر سفرهای 
اســتانی دولت برای شنیدن مشــکلات مردم 
مغتنم دانست و با بیان اینکه در دور نخست سفر 
مشکلات منطقه بررسی شد، گفت: برای  توسعه 
این منطقه هم کارهای زودبــازده کوتاه مدت و 
هم برنامه های بلندمدت کــه نیازمند بودجه و 
اعتبارات و پیگیری های بیشتر است در دستور 

کار قرار گرفت.
رئیس جمهور درباره جاده های مواصلاتی استان، 
به ویژه آزادراه بوشهر - شیراز و اقدامات دولت در 
این حوزه، گفت: جاده مواصلاتی و جاده اصلی 
جز اولویت های ســفر بود که کارهای خوبی در 
این زمینه انجام شده اما به اتمام نرسیده است. 
رئیسی مسیر ریلی بین بوشهر و شــیراز را نیز 
از خواســته های مردم دانســت و تصریح کرد: 
پیشرفت مورد انتظار دولت در این زمینه انجام 
نشده و این طرح تنها ۱۰ درصد پیشرفت کرده 
است، اما با تأمین اعتبار یک میلیارد دلاری پروژه، 

کار با قوت دنبال خواهد شد.

رئیس جمهور با اشــاره به اینکــه اولویت های 
جاده های مواصلاتی با حضور وزیر راه در مصوبات 
سفر مشــخص شــد، گفت: بیش از ۴۰ درصد 
برنامه های کوتاه مدت و میان مدت سفر اول به 
نتیجه رســیده و به همین میزان از برنامه ها هم 

در حال اجراست.
رئیســی در ادامه با بیان اینکه اشتغال دغدغه 
دولت اســت و تحصیلکرده ها حق دارند که کار 
خوبی در کشــور داشته باشــند، اظهار داشت: 
آمار بیکاری در کشــور کاهش خوبی پیدا کرده 
که نشان از افزایش اشتغال دارد. دکتر رئیسی با 
اشاره به اینکه کارخانه های تعطیل و نمیه تعطیل 
زیادی به چرخه تولید بازگشته است، گفت: در 
استان بوشهر هم شاهد کاهش بیکاری و افزایش 
اشتغال هســتیم، اما این به معنای رفع مشکل 
اشتغال نیست و نیروهای بومی تحصیلکرده در 

اولویت برنامه های ایجاد اشتغال هستند.
 رئیسی مرکز سنجش میزان اشتغال ایجاد شده 
را استانداری ها اعلام کرد و گفت: استانداری ها 
به عنوان نماینده دولت ارزیابــی خواهند کرد 
که شــرکت ها و وزارتخانه ها در ایــن زمینه به 
وظایف خود عمل کرده اند یا نه. دکتر رئیســی 
با بیان اینکه دولت هم در ســطح اســتان و هم 
کشــور موفقیت هایی در زمینه اشتغال داشته 
اســت، تصریح کرد: دولت این میــزان را کافی 
نمی داند و معتقد اســت بایــد گام های بلندی 
برداشت تا جوانان احساس کنند که با توجه به 
 ظرفیت های استان، فرصت های اشتغال برای آنها 

فراهم است.

نائب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: 
طبق بررســی کمیته علمی بررسی کننده موضوع، 
عامل مســمومیت دانش آموزان، یک یا ترکیبی از 
چند گاز بوده و گاز N۲ هم جدا شده است، ولی علائم 
مسمومیت را توجیه نمی کند و دیگر مواد جدا شده، 
این علائم را توجیه می کند.  سیدمرتضی خاتمی که 
هفته گذشــته به نمایندگی از کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس جهت بررســی علل مســمومیت 
دانش آموزان به قم سفر کرده بود، در گفت وگو با ایسنا، 
در رابطه با ماجرای مسمومیت دانش آموزان در برخی 
نقاط کشور، اظهار کرد: بررسی های انجام شده توسط 
متخصصان، نمونه برداری ها و آزمایش های انجام شده 
نشان می دهد که عامل مسمومیت، استنشاقی است. 
وی با بیان اینکه عامل مسمومیت دانش آموزان ممکن 
است یک یا ترکیبی از چند نوع گاز باشد، افزود: گاز 

N۲ موجود در این گروه، علائــم و تظاهرات بالینی 
را توجیه نمی کند ولی گازهــای دیگری که در این 
محیط ها جداسازی شده اند علائمی منجمله بی حسی 

اندام را توجیه می کند. 
این مسئول در رابطه با علائم مسمومیت دانش آموزان، 
تصریح کرد: طبق شواهد بالینی افرادی که مسموم 
شدند، مسمومیت ناپایدار و زودگذر داشته و آزمایشات 
آنان طبیعی است ولی در عین حال سبب بروز حالت 
تهوع، استفراغ، سرفه، تنگی نفس، سرفه و ... می شود.

نایب رئیس کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس 
با اشــاره به برگزاری جلســات متعدد در خصوص 
مســمومیت دانش آموزان، گفت: طبق بررســی ها 
و پیگیری ها، تاکید شــد عامل یا عاملان احتمالی 
مســمومیت دانش آموزان ، در کمترین زمان ممکن 

مشخص و به اطلاع عموم برسد. 

مدیرعامل شرکت شــهربان و حریم بان شهرداری 
تهران از مشــارکت این مجموعه در طرح »بهاران 
خدمت« با نظارت بر اجرای طرح های ویژه انضباط 

شهری خبر داد. 
مسعود رنجبریان با بیان این که هدف از اجرای طرح 
»بهاران خدمت« توسط شهرداری تهران، ارائه خدمات 
مناسب و مطلوب به شهروندان و آماده سازی محیط 
فیزیکی و فضای فرهنگی شــهر تهران در روزهای 
پایانی سال و ایجاد آمادگی همه جانبه در شهر برای 
ورودی سهل و ایمن به سال جدید است، گفت: شرکت 
شهربان و حریم بان به عنوان نهاد نظارتی و هماهنگ 
کننده با همکاری شــهرداری های مناطق و نواحی، 

مشارکت فعال در طرح بهارانه خدمت دارد.
وی افزود: کنترل و نظارت ویژه بر امور نگهداشت شهر 
در حوزه ساخت و ساز شهری به منظور ارائه خدمات 
مطلوب برای فراهم ســازی هرچه بیشتر آسایش و 
آرامش شــهروندان، توجه و تأکید ویــژه بر رعایت 

ایمنی در کارگاه های ساختمانی شهر و ساماندهی 
کارگاه های ساختمانی به منظور آرام سازی محیط 
و آراستگی منظر شهری از اهداف اجرای طرح های 
انضباط شــهری در طرح »بهاران خدمت« به شمار 

می رود. 
وی ادامه اداد: اجرای طرح ارتقای ایمنی کارگاه های 
ساختمانی )در موضوعات حصارهای کارگاهی، نصب 
لفاف و جان پناه، رعایت الزامات ایمنی تاورکرین ها، 
ایمن سازی مصالح ســاختمانی(، مشارکت میدانی 
نیروهای اجرایی شهربان در طرح کاهش مخاطرات 
چهارشنبه آخرســال، برنامه ریزی و هماهنگی در 
خصوص حفاظت از معابر عمومی برای تسهیل آمد 
و شد شهروندان، استقرار نیروهای اجرایی شهربان 
و حریم بان در بوســتان های مناطق ۲۲ گانه تهران 
در روز طبیعــت از جمله ویژه برنامه های شــهربان 
 و حریم بــان در طرح بهــاران خدمت شــهرداری 

تهران است.

دولتمردان به هیچ وجه نباید گرفتار حاشیه شوندابطال مجوز ۳ شرکت پخش دارو به دلیل سبد فروشی

فعال سازی ۵۰۰ شرکت دانش بنیان در زمینه مهار هدررفت گاز

عامل مسمومیت دانش آموزان، یک یا ترکیبی از چند گاز است

ساماندهی معابر عمومی محورهای پرتردد در آستانه نوروز

سياسیفرهنگی 

چراغ کنسرت های پایان سال روشن است

ساخت سریال های جدید درباره 4 شهید

3۱3 موکب میزبان زائران جمکران در نیمه شعبان 



اقتصاد2
ایران

نرخ ارز محاسبه حقوق گمرکی 
۲۸۵۰۰ تومان است

وزیر اقتصاد با اشاره به دستور اخیر رئیس جمهور، 
گفت: نرخ ارز مبنای محاســبه حقوق گمرکی 
افزایــش نخواهد یافــت و با رقــم ارز ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومانی محاسبه می شود. احسان خاندوزی 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در نشســت شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان بوشهر با حضور رئیس 
جمهور، اعلام کرد: به دستور رئیس  جمهور نرخ ارز 
مبنای محاسبه حقوق گمرکی افزایش نخواهد 
یافت و با رقم ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی محاسبه 
می شود تا قیمت تمام شــده برای تولید کننده و 
مردم بالا نرود. وی افزود: این موضوع به سرعت از 
سوی بانک مرکزی و گمرک اجرا می شود و نرخ ها 
به همان ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان که نرخ ارز سامانه 

نیما است باز می گردد.
وزیر اقتصاد با اشاره به رشد 141 درصدی حجم 
ترانزیت کالاها از استان بوشهر طی یک سال اخیر 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، تصریح کرد: 
در زمینه حقوق ورودی کالاهــا نیز ۲33 درصد 
رشد در استان بوشهر محقق شده است. خاندوزی 
گفت: مجوز ترانزیت برای بندر دیر و کنگان صادر 
و اجرایی می شود و ایکس ری های کامیونی بندر 
بوشهر و دیر نیز فعال شده است و امیدواریم شاهد 

جبران عقب افتادگی سنوات قبل باشیم.
وی افزود: با اقدامات صورت گرفته در طول یک 
سال گذشته ۲۸ هزار میلیارد تومان از کالاهای 
سنوات قبل تعیین تکلیف شــد که یک رکورد 
بی سابقه است. در میزان فروش کالاهایی که در 
انبارها در استان بوشهر بود، ۲ هزار و 6۰۰ درصد 
رشد داشتیم. وزیر اقتصاد گفت: در همین مدت 
هزار خودرویی که ســال ها زیر آفتاب بلاتکلیف 

بودند، تعیین تکلیف شدند.

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی خبر داد:
ایجاد ۶۰۰ هزار اشتغال خالص 

در کشور 
از ثبت رکورد اشتغال در سال 14۰1 خبر داد و با 
دفاع از آمار ایجاد اشتغالی در کشور گفت: در سال 
آینده بحث اشتغال افراد متاهل و عیالوار را حل و 
فصل خواهیم کرد و ظرفیت های خالی اشتغال را 
که برایشان متقاضی کار نیست با همکاری سازمان 

آموزش فنی و حرفه ای فعال خواهیم کرد.
سید صولت مرتضوی درباره آمار ایجاد اشتغال در 
کشور و برخی دیدگاه های مطروحه نسبت به  آمار 
اشتغال ایجادی اظهار کرد: درخصوص آمار اشتغال 
آنچه که اعلام می کنیم، قابل صحت ســنجی و 
راستی آزمایی است. البته در کشور ما اظهارنظر 
کردن آزاد است و هر کسی می تواند هر آماری را 
مورد خدشه قرار بدهد، منتها حرفی که می زنیم 

باید بر اساس مستندات باشد.
وی ادامه داد: خوشبختانه این مساله به شیوه های 
مختلف قابل صحت سنجی است؛ اولا سامانه ای 
تحت عنوان ســامانه رصد در ســتاد وزارتخانه 
راه اندازی شــده که از طریق آن امکان دسترسی 
برای مدیران کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و 
استانداران فراهم اســت. ثانیا همکاران ما به سه 
شکل این آمار را صحت ســنجی می کنند. وزیر 
تعاون، کارو رفاه اجتماعی افزود: وقتی کسی کد 
ملی اش وارد سامانه می شود، بر اساس آن مشخص 
می شــود که اشــتغال به کار دارد و در کارگاهی 
مشغول کار شده یا تسهیلاتی به وی پرداخت شده 
است. بنابراین بلافاصله از طریق پیامک برایشان 
پیام ارسال می شود که چنین گزارشی به ما رسیده 
است آیا صحت دارد یا خیر؟ مرتضوی گفت: مرحله 
بعد به صورت تلفنی صحت سنجی می شود و در 
مرحله آخر نظارت میدانی است که این روش از 
طریق ســتاد وزارتخانه انجام می شود. وی ادامه 
داد: با این حال یکسری مولفه های دیگر هم وجود 
دارد که برای تقریب ذهن ما را به واقعیت نزدیکتر 
می کند. اول تعداد بیمه شدگان تامین اجتماعی 
اســت که ظرف مدتی که دولت سیزدهم توفیق 
خدمت گذاری داشته تا اکنون بالغ بر یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار نفر بیمه شده جدید به بیمه پردازان 

تامین اجتماعی اضافه شده است.
وزیر کار خاطرنشان کرد: البته سایر بیمه پردازان 
و صندوق ها اعــم از نیروهای مســلح،  صندوق 
بازنشســتگی و کارمندان دولت هم هستند که 
این شاهد مثال دوم اســت و می تواند ادعای ما 
را تایید یا رد کند. مرتضوی بــا بیان اینکه مراکز 
رسمی که ماموریت صحت سنجی و ارائه گزارش 
را دارند نیز در این زمینــه اثرگذارند، اظهار کرد: 
اخیرا مرکز آمار ایــران اعلام کرد که نرخ بیکاری 
به ۸.۲ درصد رسیده و نسبت به فصل قبل حدود 
 ۷ دهم درصد کاهش یافته است که این هم شاهد 

مثال دیگری است.

خبر

مدیرکل دفتر صنایع پوشاک 
وزارت صمت ضمن اشــاره 
به عرضه پوشاک با تخفیف 
حداقل ۲۰ درصــدی از 1۵ 
اســفند ماه، گفت: در کنار 
فروش فوق العاده فیزیکی 4 ســکوی دیجیتال فروش 
نیز پوشاک ارائه خواهند کرد. محسن گرجی در نشست 
خبری با موضوع پویش به صرفه بازار پوشاک اظهار کرد: 
همواره روزهای پایانی سال جشنواره فروش های فوق 
العاده داشتیم و امسال هم شبیه سالهای قبل و البته با 

یک نوآوری این برنامه را داریم. 
مدیرکل دفتر صنایع منسوجات و پوشاک وزارت صمت 
افزود: امسال یک برنامه متمرکز و متحدالشکل هم به 
صورت فیزیکی در تمام استان های کشور عرضه پوشاک 
به صرفه داریم که نسبت قیمت به کیفیت مطلوب است. 
در بوستان گفتگو، ارم و مصلای تهران نیز این فروش فوق 
العاده برگزار خواهد شد. به گفته گرجی، از 1۵ اسفند ماه 
فروش فوق العاده پوشــاک با تخفیف های ۲۰ درصد و 

بیشتر آغاز می شود.
وی ادامه داد: نوآوری امســال اســتفاده از ســکوهای 
دیجیتال فروش است؛ 4 ســکوی فروش اصلی شامل 
باسلام با سکوی فروش ۲۸ هزار غرفه فروش پوشاک، 
بانیمو سکوی فروش اقتصادی پوشاک با عرضه ۷۰۰ برند 
داخلی، دیجی استایل سکوی فروش تخصصی پوشاک با 
عرضه 1۲۰۰ برند داخلی و مجموعه کسبینو، به صورت 
هماهنگ از دوشنبه 1۵ اسفند تا جمعه ۲6 اسفند اقدام 

به ارائه پوشاک به صرفه خواهند کرد.
مدیرکل دفتر منسوجات و پوشاک وزارت صمت تاکید 
کرد: نوآوری که امسال داشتیم اســتفاده از سکوهای 
دیجیتال فروش است و با هماهنگی های انجام شده چهار 
سکوی باسلام، بانی مد، دیجی استایل و کسبینو در آن 

حضور خواهند داشت که هر یک با محصولات متنوعی از 
برندهای داخلی کار می کنند. 

برپایه این گزارش، حذف هزینه ارســال به تمام نقاط 
کشور و تعویض یک بار رایگان پوشاک، از جمله شرایط 
عرضه محصول توسط سکوهای یاد شده است. همچنین 
عرضه کنندگان کالا در ایــن پلتفرم ها، مالیات و کرایه 
مغازه نمی دهند و به همین دلیــل نیازی به اخذ مجوز 

هم ندارند. 
مدیرکل دفتر صنایع منسوجات و پوشاک وزارت صمت 
در مورد قاچاق پوشاک، اظهار کرد: قاچاق کالا در سطح 
عرضه های فیزیکی و نمایشــگاه ها هم وجــود دارد و 
نمی توان صرفاً گفت که ســکوهای دیجیتال پوشاک 
قاچاق می فروشند. وی در مورد بالا بودن قیمت پوشاک 
و کاهش تقاضا، گفت: تلاش این اســت که برای شب 
عیدی مکان های فروش تضمینی کالا با قیمت مناسب 

را اطلاع رسانی کنیم.
گرجی افزود: بخشــی از قیمت بالای پوشاک ناشی از 
تورم تولیدکننده است. آخرین گزارش نیز نشان داد که 

شاخص تورم پوشاک در فصل پاییز حدود ۵ درصد است 
اما اجاره بها بالای ۲ درصد بوده است. این مقام مسئول 
تصریح کرد: شاخص تورم مصرف کننده از خرداد تا دی 
ماه نزولی بوده اســت. در دی ماه ۲.۲ درصد بوده اما در 
این ۲ ماه به 3 درصد رسیده است. موصوع این است که 
شاخص تورم پوشاک چندان بالا نیست. وی افزود: به نظر 
ما چندان افزایش قیمتی در پوشاک نداریم و این کالا 

قابل خرید است .
گرجی در مورد فروش برندهای خارجی در بازار ایران، 
گفت: ســال ۹6 مجوزی به بعضی از مجموعه ها برای 
واردات پوشــاک اعطا شد و در ســالهای بعد به دلیل 
محدودیت های ارزی به طور کل جلوی واردات گرفته 

شد و هیچ مجوزی اعطا نشد.
وی افزود: بر اساس ادعای شــرکت ها، برندهایی که از 
قبل مجوز گرفته بودند در حال حاضر تولید داخل انجام 
می دهند و کالاهای آنها وارداتی نیست. منتهی اثبات این 
ادعا کمی زمانبر است زیرا موضوع پیچیده است. مدیرکل 
دفتر صنایع منسوجات و پوشاک وزارت صمت اضافه کرد: 

اگر تولید داخل انجام دهند نگاه متفاوت داریم اما قرار 
است سال بعد نحوه نظارت و نحوه تعامل با این شرکت ها 

تعیین تکلیف شود.
وی ادامه داد: ماشین آلات دوخت، نیروی کار، تأمین مواد 
اولیه، قراردادهای برون سپاری و… این شرکتها بررسی 
شده است و بررسی های بیشتر هم انجام می شود. گرجی 
در پاسخ در مورد اینکه آیا این شرکتها به اسم برند خارجی 
کالای تولید داخل عرضه می کننــد؟ تصریح کرد: این 

واحدها به اسم برند خارجی کالا می فروشند.
وی در خصوص تجارت چمدانی پوشاک، گفت: تجارت 
چمدانی در قالب بار مسافری ممنوع نیست اما در حال 
تعیین سقف برای آن هستیم و نظر ما این است بخشی از 

سقف به صورت وزنی شود.
گرجی در مورد حمایت وزارت صمت از تأمین مواد اولیه 
پوشاک، اظهار کرد: حمایت ما در مواد اولیه مربوط به 
تعرفه است؛ پارسال تعرفه مواد اولیه از 4 درصد به یک 
درصد کاهش یافت و امسال هم با تعاملی که با مجلس 
کردیم تعرفه مواد اولیه پوشاک برای سال آینده همان 

یک درصد خواهد بود.
در همین رابطه محمد حســین معدنچی، مدیر »سی 
آر ام« و پشــتیبانی »کســبینو« گفت: کسب و کارها 
بابت فروش محصولات خود در پلتفرم "کسبینو" هیچ 
کارمزدی پرداخت نمی کنند. وی افزود: همچنین در 
راســتای حمایت از تمامی واحدهای صنفی، فروشگاه 
داران،تولیدی ها، صاحبان صنایع و برند ها یک میلیون 
تومان اعتبار تبلیغاتی جهت استفاده از تبلیغات دیجیتال 

"کسبینو" اهدا میگردد.
به گفته معدنچی، در این کمپین کسب و کارها باتوجه 
به امکان ثبت موقعیت کســب و کار خود بروی نقشه 
بومی کســبینو، غیر از معرفی و تبلیغ کمپین مجازی 
خود می توانند کمپین حضوری خود را معرفی نمایند تا 
خریدارانی که در نزدیکی کسب و کارها حضور فیزیکی 

دارند بتوانند مراجعه حضوری نیز داشته باشند.

تامین پوشاک به صرفه شب عید با همکاری ۴ پلتفرم داخلی

»کسبینو«  سکوی دیجیتال فروش پوشاک شد

جزئیــات و فرمــول جدیــد 
قیمت گذاری خودروهای سواری

نایب رییس شورای رقابت نحوه تعیین قیمت 
پایه خودروهای داخلی را اعلام کرد. محمود 
دودانگه درمورد اعلام قیمت نهایی خودروهای 
داخلی توضیح داد: طبق دستورالعملی که در 
شورای رقابت مصوب شده است، برای اعلام 
نهایی قیمت ها باید قیمت های محاســباتی 
سازمان حمایت اخذ شود که اخذ شده است، 
همچنین باید قیمت های پایه رقابتی را اخذ 

کنیم.
وی ادامه داد: همچنین طبق مصوبه بنا بر این 
بود که سه خودروی مشابه خارجی شناسایی 
شــوند و یک نهاد بی طرف داخلی یا خارجی 
بعد از انجام بررســی های لازم، به شــورای 
رقابت قیمت پایه رقابتی را اعلام کند تا شورا 
متناسب با آن بتواند قیمت نهایی را محاسبه 

کند.
نایب رییس شورای رقابت از برگزاری جلساتی 
با با دانشــکده مهندســی خودروی دانشگاه 
علم و صنعت خبر داد و افزود: طبق جلساتی 
که با این دانشــکده داشــتیم، این دانشکده 
جمع بندی اولیه را بــرای تعیین قیمت پایه 
رقابتی ارائه کرد و به محض اینکه قیمت نهایی 
مشخص شود، شورا می تواند قیمت را نهایی 
و اعلام کند. دودانگه ادامه داد: بنابراین برای 
تعیین قیمت پایه، برای هر خودرویی که در 
داخل کشور تولید می شود باید سه خودروی 
مشابه خارجی شناســایی و میانگین قیمت 
سه خودروی خارجی به دلار مشخص شود. 
ســپس قیمت با نرخ ارز مرکز مبادله به ریال 
تبدیل و با قیمت ســازمان حمایت مقایسه 
 F تا A شود، این خودروها درجه بندی شده و از
طبقه بندی می شوند. متناسب با این رتبه بندی 
یا قیمت سازمان حمایت انتخاب می شود یا 
متناسب با شــرایطی که قیمت پایه رقابتی 
مشخص می شــود، شــورای رقابت تصمیم 
بگیرد قیمت دیگری را مبنا قــرار دهد. این 
فرایند شامل همه خودروهای داخلی می شود.
بر اســاس این گــزارش، 16 بهمــن بود که 
شــورای رقابت، به دنبال اعتقاد این سازمان 
بر انحصاری بودن بازار خودروهای ســواری، 
دســتورالعمل تنظیم بازار خــودرو را ابلاغ 
و منتشــر کــرده و فرمــول قیمت گذاری 

خودروهای سواری را مشخص کرد.

اعلام قیمت جدید گوشت
مدیرکل نظارت بر کالاهای اساســی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: ان شاالله قیمت گوشت 
وارداتی و داخلی زیر 3۰۰ هــزار تومان و در 
حدود ۲۸۰ خواهد بود در حالــی که قبلا با 
نرخ 34۰ هزار تومان هم در سازمان میادین 
قیمت گذاری شده بود. به گزارش ایلنا، مسعود 
امراللهی با اشاره به کاهش قیمت گوشت طی 
روزهای آینــده اظهار داشــت: از امروز پیرو 
ماموریتی که وزیر جهاد کشاورزی به شرکت 
پشتیبانی امور دام نسبت به ورود به بازار برای 
تامین گوشت گرم گوسفندی و گوساله داده 
است، گوشت گرم گوســاله وارد بازار میادین 
تهران و صنوف منتخب شد و این مسیر ادامه 
دارد تا قیمت گوشت را به تعادل نسبی خود 
برسانیم و هم اینکه مردم در آستانه سال نو و 

ماه رمضان خرید آرامی را داشته باشند. 
وی افزود: قیمت لاشه گوشت گوساله از ۲۲۰ 
هزار تومان به ۲۰۸ هزار تومان در ســازمان 
میادین و صنوف منتخب تقلیل پیدا کرد، روی 
گوشت گوسفندی هم تا یک تا روز در سازمان 

میادین کاهش قیمت اعمال می شود.
مدیرکل نظارت بر کالاهای اساســی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: ان شاالله قیمت گوشت 
وارداتی و داخلی زیر 3۰۰ هــزار تومان و در 
حدود ۲۸۰ خواهد بود در حالــی که قبلا با 
نرخ 34۰ هزار تومان هم در سازمان میادین 

قیمت گذاری شده بود.
وی بیان داشت: در میدان پیروزی تهران یک 
محموله گوشــت گرم وارداتی گوسفندی به 
میزان حدود 1۸ تن عرضه شده است که تا دو 
روز آینده با قیمت جدید توزیع می شود، این 
قیمت امکان دارد روز به روز و به فراخور بازار 

تقلیل پیدا کند. 
امراللهی تاکید کرد: بــا ورود و ماموریتی که 
شرکت پشتیبانی نسبت به تامین دام سبک و 
سنگین دارد امیدواریم که مکررا قیمت ها رو 
به کاهش باشد.  وی یادآور شد: اولین پارت را 
به تهران و البرز تخصیص دادیم و سعی ما این 
است تا پایان هفته محموله ها وارد کشور شود 

تا به دیگر استان ها هم تزریق کنیم.
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  شایلی قرائی 
مدیریت بــازار ارز در دســتور کار دولت و بانک 
مرکــزی قــرار دارد. متولیان بــازار ارز بــا ارایه 
راهکارهای مناســب و اجــرای اقدامات مثبت 

توانستند قیمت ارز را کاهش دهند. 
در همین زمینه معاون اسبق ارزی بانک مرکزی 
گفت: شــایعات ســفته بازان، اخبار نادرســت و 
فضاسازی رسانه های بین المللی نقش موثری بر 
افزایش هیجانات و التهاب بازار ارز داشت و چون 
این افزایش غیرواقعی بــود، در حال تعدیل نرخ 
اســت. نرخ ارز در بازار غیررسمی طی هفته های 
گذشته به 6۰ هزار تومان رسید، که کارشناسان 
علت این افزایش را فضای روانی و هیجانی در این 
بازار تحت تاثیر اخبار نادرست و کانال های تلگرامی 
عنوان کردند، اما این نرخ غیرواقعی با مداخله بانک 

مرکزی سیر نزولی را در پیش گرفت و در هفته ای 
که گذشت تا کانال ۵۲ هزار تومان ریزش داشت.

»سید کمال سیدعلی« کارشناس مسایل اقتصادی 
و معاون اسبق ارزی بانک مرکزی در مورد بازار ارز، 
گفت: افزایش قیمت دلار کــه در ابتدای هفته با 
آن مواجه بودیم در فاصله یــک تا دو روز نزدیک 
به هفت تا هشــت هزار تومان نوسان داشت. وی 
با اشاره به افزایش شدید نرخ ارز، افزود: شایعاتی 
که در مقابل صرافی ها از طریق ســفته بازان و یا 
سایت های اعلامی نرخ ارز منتشر می شد، موجب 
شــد که نرخ ارز غیرمنطقی افزایش یابد و شاهد 

التهابات و هیجانات در این بازار باشیم.
معاون اسبق ارزی بانک مرکزی ادامه داد: فضاسازی 
رســانه های بین المللی علیه ایران نیز این موضوع را 
تشدید  کرد و در نتیجه نرخ دلار نه تنها ثبات نداشت، 

بلکه رشــد لجام گســیخته ای را در پیش گرفت و 
چون افزایش آن منطقی و اقتصادی نبود، بلافاصله 
کاهش یافت. سیدعلی بیان کرد: در این بین برخی 
ناکارآمدی ها در طول ســال های گذشته باعث شده 
اعتماد مردم سلب شــود و در بازار ارز رفتار هیجانی 
داشته باشند و برای خرید دلار به بازار مراجعه کنند 
که شاهد هیجانات مقطعی باشیم. وی با بیان اینکه 
سرعت افزایش قیمت ارز در هفته های گذشته زیاد بود 
و کاهش قیمت آن طبیعی به نظر می رسد و اساسا این 
اتفاق باید رخ می داد، تصریح کرد: مداخله گری بانک 
مرکزی در بازار ارز باعث می شود که حباب نرخ ارز از 
بین برود، اما در ادامه این بانک باید به دنبال مدیریت 

تقاضا در بازار باشد.
این کارشناس اقتصادی توضیح داد: چنانچه ثبت 
سفارش ها با سرعت بیشتری انجام شود، معاملات 

اسکناســی و نرخ را می تواند مدیریت و کاهشی 
کند، زیرا تولیدکنندگان به جهت نگرانی از اینکه 
ممکن است سال آینده قیمت دلار افزایش یابد، 
وارد بازار می شوند که در صورت تسریع در فرآیند 
ثبت سفارش دیگر شــاهد حضور تولیدکننده و 

واردکننده در بازار اسکناس نخواهیم بود.
ســیدعلی توصیه کرد: مداخله بانک مرکزی در 
بازار ارز از لحاظ مقطع زمانی و حیث قیمت باید 
مدیریت شــود و این مداخلات برای تامین منابع 
وارداتی و نیاز واقعی مردم باشد. وی با بیان اینکه 
نرخ ســازی و بازارســازی بانک مرکزی تصمیم 
درستی اســت و می تواند حباب قیمت را از بین 
ببرد، گفت: افزایش نرخ ارز بیش از انتظار واقعی 
 بوده و برای همین در حال تعدیل نرخ  اســت که 

شاهد آن هستیم.

شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان 
معاملات با کاهش 33 هزار و ۵۵۸ واحد همراه شد. 
بورس اوراق بهادار تهران در یک روند کاملًا کاهش 
قرار گرفت، به گونه ای که شــاخص کل در پایان 
معاملات با از دست دادن 33 هزار و ۵۵۸ واحد به 
رقم یک میلیون و ۷۸۸ هزار و ۲1۲ واحد رسید و 
بدین ترتیب کانال 1.۸ میلیون واحدی که هفته 

پیش به دست آورده بود را دوباره از دست داد.

همچنین شاخص هموزن با کاهش 4۸۸۰ واحد 
به رقم ۵3۲ هزار و ۹۹۰ واحد رسید. ارزش بازار 
در بورس تهران به بیش از 6 میلیون و ۵۷4 هزار 
میلیارد تومان رســید. معامله گران بیش از 1۲.3 
میلیارد سهام حق تقدم و اوراق مالی در قالب ۵۸3 
هزار فقره معامله و به ارزش ۷ هزار و ۸۷۹ میلیارد 
تومان داد و ستد کردند. همه شاخص های بورس 
به رنگ قرمز درآمدند، به گونه ای که شاخص کل و 

شاخص قیمت با معیار وزنی ارزشی نسبت به روز 
قبل 1.۸ درصد کاهش یافتند این دو شــاخص با 

معیار هموزن ۰.۹1 درصد کاهش یافتند.
شاخص آزاد شناور 1.۷ درصد افت کرد، شاخص 
بــازار اول بــورس 1.۹ درصد کاهــش یافت و 
شاخص بازار دوم بورس 1.6 درصد کاهش یافت. 
نمادهای فــولاد مبارکه، ملی مس، پتروشــیمی 
خلیج فارس، گل گهر، پالایــش نفت بندرعباس، 

پالایش نفت اصفهان و پتروشــیمی پارس امروز 
به ترتیب بیشترین اثر کاهشی در شاخص بورس 
را از خود به جای گذاشتند. در فرابورس ایران هم 
اوضاع آنچنانی نبود و شاخص کل امروز با کاهش 
۲۸۸ واحد به رقم ۲۲ هزار و ۷1۹ واحد رســید.

ارزش بــازار اول و دوم فرابورس بــه بیش از یک 
میلیون و ۲6۹ هزار میلیارد تومان رســید. ارزش 

بازار پایه فرابورس 3۹۷ هزار میلیارد تومان شد. 

دولت مکلف شــد به ازای هر فرزند که از ابتدای ســال 14۰۲ متولد 
خواهد شــد، مبلغ ۲۲ میلیون ریال تا ۲۲ هــزار میلیارد ریال جهت 
خرید واحدهای صندوق سرمایه گذاری معامله در بورس به نام فرزند 
اختصاص دهد. نمایندگان در جلســه علنی نوبت صبح روز شنبه 13 
اسفند ماه در جریان بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه سال 14۰۲ 

کل کشور، با الحاق یک بند به تبصره ۲ این لایحه موافقت کردند.
بر این اساس، دولت مکلف است ماهانه معادل ۲ درصد از یک دوازدهم 

هزینه های جاری شــرکت های دولتی و بانک ها و مؤسسات انتخابی 
وابسته به دولت مندرج در پیوست شــماره 3 این قانون که سودده و 
فاقد زیان انباشــت طبق آخرین صورت مالی حسابرسی شده باشد، 
به استثنای هزینه های اســتهلاک و هزینه عملیات بانک و بیمه را از 
حساب های آنها برداشت و به پیوست شماره 13۰4۲۵ جدول ۵ این 

قانون واریز کند.
از منابع ایــن محل، دولت مکلف بــه اجرای مــاده 11 قانون جوانی 

جمعیت براســاس ســازوکار اجرایی کــه وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی به تصویب هیأت وزیران رســانده اســت، خواهد بود. بر این 
اســاس به ازای هر فرزند که از ابتــدای ســال 14۰۲ متولد خواهد 
شــد، مبلغ ۲۲ میلیون ریال تا ســقف ۲۲ هزار میلیارد ریال از محل 
ردیف 13۰4۲۵ جدول شــماره ۵ ایــن قانون صرفــاً جهت خرید 
 واحدهای صندوق ســرمایه گــذاری معامله در بورس بــه نام فرزند

 اختصاص می یابد.

قیمت غیرواقعی دلار با مداخله بانک مرکزی سیر نزولی خواهد داشت

اقدامات مثبت در تعدیل نرخ ارز 

کاهش 33 هزار و ۵۵۸ واحدی شاخص بورس تهران 

کانال 1.8 میلیون واحدی از دست رفت

مشوق مجلس برای فرزندآوری

متولدان سال ۱۴۰۲ سهامدار بورس می شوند

News kasbokar@gmail.com

ضرورت ایجاد ثبات در بازار ارز
عبدالمجید شیخی، کارشناس اقتصادی

سیاست هایی که طی سالهای گذشته در بازار ارز پیاده شد منجر به شکل گیری حباب قیمتها در بازارهای دارایی شده است. بازار ارز از جمله بازارهایی است که به دلیل عدم اجرای موفقیت آمیز طرح های دولتهای 
پیشین دستخوش نوسانات زیادی شده است. اقداماتی که در بازار ارز به کار گرفته می شود باید به ثبات قیمتها منجر شود. ثبات قیمت مهم تر از جلوگیری از افزایش نرخ ها است. با ثبات قیمت ارز می توان به 

شرایط  اقتصادی مناسبی دست پیدا کرد. 
این در حالی است که جو روانی می تواند در افزایش قیمت ارز تاثیر زیادی داشته باشد. هیجانات می تواند اثر مستقیم بر افزایش قیمت ارز و به دنبال آن، افزایش قیمت کالاها داشته باشد. در این بین وقتی دلالان 
احساس کنند که احتمال اینکه یک تنگنایی از طرف عرضه در بازار ایجاد شود، خود به خود دست به احتکار ارز می زنند. ارز به صورت قطره چکانی در بازار تزریق می شود و قیمت ارز بالا می رود. مساله مهم این 
است که مردم نباید به این بازی ها دامن بزنند چرا که سوداگری در بازار ارز چه آگاهانه و ناخودآگاه با افزایش نرخ تورم به زیان جامعه تمام می شود. بنابراین باید از ایجاد نوسانات منفی در بازار ارز جلوگیری شود 

که یک راه آن تثبیت نرخ ارز مورد نظر بانک مرکزی است.
به طور قطع یکی از مسائل مهمی که بانک مرکزی دنبال می کند و دولت نیز به این مقوله توجهی جدی دارد کنترل و نظارت بر نرخ ارز با توجه به وقایع و موضوعات تاثیرگذار بر مسائل اقتصادی است که به تبع 

خود نرخ ارز را نیز تحت تاثیر قرار می دهد.
از طرفی دیگر دولت در کنار بانک مرکزی باید به سمت حذف سلطه دلار و یورو از بازار برود. به این معنا که باید به سمت بازار ارز های دیگر مثل روبل، یوان، روپیه ... و حتی ریال برود. چرا که در همکاری های دو 

جانبه مانند همکاری با روسیه تجار ما نیازی به دلار و یورو نخواهند داشت و کافی است ریال ببرند و با روسیه مبادله کنند.



3 بازار

مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران خواستار واگذاری همه اراضی 
دولتی به شهرداری شد و گفت:  تسهیلات بانک ها برای نوسازی بافت 

فرسوده تمام شده است.
مهدی هدایت با اشــاره به وجود برخی موانع در مباحث مربوط به 
مسکن شهر تهران، اظهار کرد:  یکی از مسائل این است که دولت ها 
به عنوان اصلی ترین متعهد ساخت مسکن در کشور، زمین فراوانی 
در شــهر تهران دارد که می تواند این ها )زمین ها(  را در برنامه ریزی 
مسکن با شهرداری مشارکت دهد. وی افزود: از دولت تقاضا داریم 
اراضی اش -برای ساخت مسکن- را بیاورد. هیچ انتظاری هم نداریم 
زمین رایگان به شهرداری بدهد. زمین از آنها باشد ساخت و پروانه از 

شهرداری. با این کار عرضه مسکن زیاد می شود.
وی تاکید کرد:  از دولت یک خواهش داریم که با یک مصوبه تمامی 
اراضی اش را با قیمت کارشناسی در اختیار شهرداری برای مشارکت 
در تولید مسکن قرار دهد. مدیرعامل سابق شرکت عمران پردیس 
یادآور شد:  الان ســازمان ملی مســکن فراخوان می زند تا با بخش 
خصوصی مشــارکت کند ، به دلیل عدم همراهی شــهرداری کار 

تسهیل نمی شود.
هدایت بیان کرد: از سوی دیگر در بحث تسهیلات بانکی باید شهر 
تهران ویژه دیده شود. می خواهند وام نوســازی را به 600 میلیون 
تومان افزایش دهند، اما شــما برای دریافت وام به بانک زنگ بزنید 

می گویند هیچ تسهیلاتی ندارند و تمام شده است. وی با بیان این که 
بحث بعد همراهی دولت در بحث شورای عالی شهرسازی و معماری 
و کمیسیون ماده 5 است، گفت: چون اعضا این شورا عمدتاً نمایندگان 

دولت هستند باید رویکردش به موضوع مسکن تغییر کند.
وی در پاسخ به این پرسش که چه انتظاری از شورای عالی شهرسازی 
و معماری دارید،  اضافه کرد:  انتظار ما همکاری بیشتر است. نمی گویم 
موانع ایجاد می کنند. از کمیسیون ماده 5 شهر تهران و شورای عالی 
شهرسازی می خواهیم که همراهی شان را در موضوع مسکن بیشتر 
کنند. چون ما می خواهیم مسکن اســتطاعت پذیر بسازیم مسکن 

لوکس نمی سازیم.

رئیس اتحادیه بارفروشــان تهران گفت: روزانــه ۲ هزار و 500 تن 
پرتقال و همین میزان سیب در استان تهران توزیع می شود که قیمت 

عمده آنها بین ۱۲ تا ۳0 هزار تومان است.
به گزارش مهر، چند سالی اســت که دولت برای تنظیم بازار شب 
عید مبادرت به عرضه دو قلم میوه می کند. سیب و پرتقال از جمله 
هفت سین های سفره های نوروزی اســت. امسال در کنار واگذاری 
برخی بازارها به بخش خصوصی، توزیع و تنظیم میوه شب عید هم 
به اتحادیه واگذار شده اســت. مصطفی دارایی نژاد، رئیس اتحادیه 
بارفروشان تهران درباره تنظیم بازار میوه شــب عید به مهر گفت: 
اتحادیه به مردم قول داده بود سیب و پرتقال شب عید را تأمین کند 
که این امر از پنجم اسفند آغاز شــده است. روزانه ۲ هزار و 500 تن 

پرتقال و همین میزان سیب در استان تهران توزیع می شود.
وی با بیان اینکه تا امروز ۴0 هزار تن سیب و پرتقال در میادین عمده 
فروشی عرضه شده است، تصریح کرد: بازار پرتقال تقریباً تأمین است 
اما نسبت میزان سیب به پرتقال کمتر بوده که اتحادیه تلاش خود را 

به کار گرفته تا کمبودی در بازار وجود نداشته باشد.
او درباره دلیل این کمبود گفت: امســال به دلیل بارندگی، تگرگ و 
سرمازدگی بخشی از سیب های درختی از بین رفتند. دارایی نژاد در 
پاسخ به اینکه آیا بخش خصوصی برای تنظیم بازار شب عید مبادرت 
به واردات سیب کرده اســت، اظهار کرد: تمام سیب و پرتقال های 
عرضه شده از محصولات کشاورزان داخلی بوده علاوه بر اینکه وزارت 
جهاد کشاورزی هم قرار است از ۲0 اسفند توزیع این دو قلم میوه را 

آغاز کند. در این باره شــاپور علایی مقدم، سرپرست معاونت برنامه 
ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی پیش تر در حاشیه نخستین 
کنگره مراکز جهاد کشاورزی عنوان کرده بود، برای محصولاتی مانند 
میوه، تخم مرغ، گوشت قرمز، مرغ و روغن برنامه ریزی ویژه ای انجام 
شده و تولید آنها مناسب و بیشتر از نیاز کشور است. در این راستا ۱5 
هزار تن سیب و پرتقال برای تنظیم بازار شب عید ذخیره شده است.

دارایی نژاد در ادامه سخنان خود درباره تنظیم بازار میوه شب عید 
سایر اســتان ها گفت: تمام اتحادیه های ۳۱ استان هر یک جداگانه 
برنامه ریــزی دارند تا توزیع بــه موقع انجام شــود. رئیس اتحادیه 
بارفروشان تهران درباره قیمت این دو قلم میوه هم گفت: در میادین 
عمده فروشی کف قیمت هر کیلو پرتقال ۱۲ هزار تومان و سقف آن 
۲0 هزار تومان تعیین شده است. وی اظهار کرد: فقط ۲ تا ۳ درصد 
پرتقال ها دست چین و با کیفیت ویژه بوده و هر کیلوی آن ۲0 هزار 

تومان قیمت گذاری شده است.
وی ادامه داد: قیمت سیب درختی هم از ۱5 تا ۳0 هزار تومان تعیین 
شده و در این بخش از بازار هم حدود ۳ درصد سیب ها دست چین، 
واکس خورده و یک دست بین ۱۸0 تا ۲50 گرم و با قیمت ۳0 هزار 

تومان عرضه می شود.
وی پیش بینی کرد، از ۲0 اسفند به بعد توزیع سیب و پرتقال بالای 
۲0 هزار تن باشــد. این آمار در کنار میوه های توزیعی وزارت جهاد 
کشــاورزی بازار شــب عید را مدیریت می کند. دارایی نژاد با آغاز 
مسافرت ها از ۲5 اسفند گفت: برآورد این است که تقاضا در روزهای 

پایانی اسفند کمتر شود و در ادامه با پایان ایام نوروز و پایان سفرها 
تقاضا به دلیل ماه مبارک رمضان افزایش یابد. در این راســتا پیش 
بینی های لازم انجام شده و بخش خصوصی مدیریت لازم را خواهد 

داشت.
دارایی نژاد در ادامه بــا بیان اینکه روزانه ۳ تا ۴ هــزار تن پرتقال و 
سیب صادر می شود، بیان کرد: کشور به ارز نیاز دارد از این رو روزانه 
صادرات به کشورهای عراق، پاکستان، روسیه و هند در حال انجام 
اســت که پیش از اعمال محدودیت ها این عدد ۱0 هــزار تن بود. 
رئیس اتحادیه بارفروشان تهران درباره مدیریت قیمت ها در خرده 
فروشی های سطح شهر هم گفت: بازرسان سازمان تعزیرات، وزارت 
جهاد کشاورزی، اتاق اصناف و بازرســان اتحادیه ها روزانه به رصد 

بازار می پردازند.
دارایی نژاد تاکید کرد: هیچ یک از بارفروشان در میادین عمده فروشی 
اجازه ندارند بدون صدور فاکتور میوه ای را به فروش برسانند علاوه بر 

اینکه قیمت میوه ها باید در تابلو حجره ها درج شده باشد.
در ادامه اسداله کارگر، رئیس اتحادیه میوه و سبزی درباره وضعیت 
بازار میوه در سطح شهر گفت: امیدواریم مدیریت بازار میوه شب عید 
به درستی انجام شود زیرا در سال های قبل در روزهای اوج تقاضا بار 
به میزان کافی وجود نداشت. وی افزود: روزهای ۲۷ و ۲۸ اسفند اوج 
تقاضا بوده که از ۴ هزار عضو اتحادیه میوه و سبزی فقط ۲00 عضو 
موفق به خرید و تأمین میوه می شدند. گاهی یکی از اعضا ۱0 تا ۱5 

تن میوه نیاز داشت که تأمین نمی شد.

وزارت کار طی گزارشی اعلام کرد تاکنون بیش از ۱۲۱هزار مجوز در 
بخش مشاغل خانگی صادر شده است و حذف امضاهای طلایی و بهبود 
کسب و کار اقدام مهمی برای اشــتغالزایی است. به گزارش تسنیم، 
ایجاد اشتغال و پرداخت تسهیلات همواره در تمام دولت ها مورد نقد 
منتقدین دولت ها است. راستی آزمایی درباره ایجاد اشتغال و نحوه و 
انحراف منابع مسئله ای است که همواره برای مردم و منتقدان مورد 
سوال قرار می گیرد چرا که انحراف منابع در پرداخت تسهیلات اشتغالی 
وجود دارد و از آنجایی که مردم بیکاری اطراف خود را مشاهده می کنند 

معمولاً کمتر به آمار و ارقام ها اعتماد دارند.
دولت ســیزدهم از ابتدای اجرای سیاست های اشتغالی خود برنامه 
زیست بوم اشتغال را معرفی کرد و بعد از اجرای این طرح مدعی ایجاد 

یک میلیون شغل در کشور است. حالا برخی از رسانه های منتقد بیان 
کرده اند که دولت چگونه آمار افزایش بیمه اختیاری، بیمه دانشجویی و 
بیمه زنان خانه دار را اشتغال جدید جا زده است. وزارت کار در گزارشی 
بیان کرده است، مرکز آمار ایران در گزارش رسمی خود اعلام کرد: نرخ 
بیکاری جمعیت ۱5ساله و بیشتر در پائیز سال جاری ۸.۲ درصد و نرخ 
مشارکت اقتصادی ۴۱درصد بوده است. بخش خدمات با 5۱.۱ درصد 
بیش ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی 
بخش های صنعت با ۳۴.6 درصد و کشاورزی با ۱۴.۳ درصد قرار دارند.

نتایج طرح آمارگیری نیروی کار پاییز ۱۴0۱منتشر شد. بررسی نرخ 
بیکاری افراد ۱5ساله و بیش تر نشان می دهد که۸.۲ درصد از جمعیت 
فعال )شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری 

حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل 
)پاییز ۱۴00(، 0.۷ درصد کاهش یافته است.  در پاییز ۱۴0۱، به میزان 
۴۱درصد جمعیت ۱5ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ 
نسبت به فصل مشابه در سال قبل )پاییز ۱۴00( 0.۱درصد افزایش 
یافته است. این آمار نتیجه بهبود فضای کسب و کار و تسهیل صدور 
مجوز و رشد اقتصادی و بهبود وضعیت اشتغال کشور است، اما سایت 
مذکور مدعی ناپایداری اشتغال به دلیل توجه به بخش خدمات است 
که قابل خدشه است و این بخش در همه کشورها پیشرو و از بخش 
صنعت و کشاورزی بزرگ تر است.  گام اصلی برای اجرای زیست بوم 
ملی اشتغال، هماهنگ کردن دستگاه ها و نهادها بود که در این راستا 

۷۱دستگاه و نهاد حاکمیتی و مردمی همکاری و الگوهای این وزارت 
خانه را در عرصه اشتغال در نقاط مختلف پیاده کردند. در همین راستا 
بیش از۷۱دستگاه فعال شناسایی شده اند که این الگو را عملیاتی کنند 
و در گام ها و فازهای بعد، مبنای کار اطلس ملی اشتغال این است که 
به صورت بهینه در هر منطقه ای چه الگوی اشتغالی عملیاتی شود و 
روی کدام یک از خدمات زیست بوم متمرکز شویم. تاکنون ۲۳۷الگوی 
اشتغالزا در ۷۱دستگاه شناسایی و در قالب اطلس ملی اشتغال کشور 
جانمایی شده است.  در راستای اجرای برنامه دولت مردمی سیزدهم 
برای ایجاد سالانه یک میلیون شغل توسط استان ها و دستگاه های 
اجرایی در سال ۱۴0۱که در سامانه ملی رصد اشتغال ثبت می شود، 
مطابق با آخرین آمار دریافتی از داشبورد تمام شماری این سامانه بیش 

از یک میلیون نفر خدمات اشتغال )ثبت و صدور مجوز کسب و کار، 
تأمین مالی طرح کسب و کار، مشاوره و آموزش مهارت برای نیروی 
کار و ...(، به تفکیک استان های کشور دریافت کرده اند. این آمار مبتنی 
بر کد ملی و ثبتی مبنا بوده و قابل راستی آزمایی است. در سامانه ملی 
رصد اشتغال کشور حدود ۱۷هزار کاربری تعریف شده است که برای 
ثبت خدمات اشتغال و دسترسی به اطلاعات سامانه ایجاد شده است 
و رسانه ها می توانند از اطلاعات و داده های خدمات اشتغال ثبت شده 
این سامانه استفاده کنند. مطابق با داشبورد عملکرد دستگاهی اشتغال 
کشور، وزارت صنعت، معدن و تجارت، کمیته امداد امام خمینی )ره( و 
جهاد کشاورزی بیشترین ثبت اشتغال کشوری را داشته اند که اشتغال 

بخش صنعت قابل توجه است.

وام نوسازی بافت فرسوده تمام شد

توزیع روزانه ۵ هزار تن سیب و پرتقال 

صدور بیش از ۱۲۱ هزار مجوز مشاغل خانگی
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رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان بلور و چیني 
تهران گفت: بازار شیشه و بلور به دلیل تغییرات 
قیمت دلار و عدم واردات، وضعیت جالبي ندارد 
و امسال رونق خاصي نداشــت. مي توان گفت 
این بازار در آســتانه شکستن اســت. غلامرضا 
صفرنژاد، رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان 
بلور و چیني تهران تهران اظهار داشــت: باید به 
این موضوع توجه کنیم که گزینه خرید چیني 
و بلور عموماَ براي تهیه جهیزیه نوعروســان و یا 
تکمیل ظروف خانه انجام مي شــود. به عبارتي 
کالایي نیست که مصرفي باشد و خانوارها ناگزیر 

از خرید آن باشند.
به گفته رئیس اتحادیــه تهیه و توزیع کنندگان 
بلور و چیني تهران، افزایــش قیمت ارز موجب 
افزایش نرخ چشمگیر کالاي چیني و بلور شده 
و این امر منجر به کاهــش قدرت خرید مصرف 
کننده شده است. وي افزود: در یکي دو سال اخیر 
به دلیل عدم ثبات قیمت ارز بــا توجه به اینکه 

بخش زیادي از کالاها وارد نشده
اســت، صنف تولیدکنندگان چینــي و بلور به 
قابلیــت بالایي بــراي تولیــد دســت یافته؛ 
اما متاســفانه قیمــت گــذاري کارخانه هاي 
تولیدکننده چیني و بلور منطقي نیســت و در 
واقع قیمتي نیســت که مصرف کننــده نهایي 

قدرت خرید آن را داشــته باشد. رئیس اتحادیه 
تهیه و توزیع کننــدگان بلــور و چیني تهران 
خاطرنشــان کرد: اتحادیه هیچگونه نظارت یا 
دخالتــي در قیمت  گذاري چینــي و بلور تولید 
شــده ندارد؛ زیرا اینگونه کالاها مشمول قیمت 
گذاري دستوري نمي شــود. از طرف دیگر این 
صنف تنها توزیع کننده و پشتیبان تولیدکننده 
داخلي است که متاسفانه بیشــترین آسیب را 
 به خاطر نوســانات قیمت ارز در بازار شیشــه

 و بلور مي بیند.
صفرنژاد در شرح تداخلات پیش آمده اظهار کرد: 
این موضوع با نوسانات ارزي، بیشتر خود را نشان 
مي دهد. در چند روز اخیر کارخانه ها فروش خود 
را بستند و دلیل این کار هم کاملَا مشخص و به 
جهت افزایش قیمت محصولات آن هم به دلیل 
افزایش قیمت ارز است که براي این موضوع باید 

فکر اساسي شود.
رئیس اتحادیــه تهیه و توزیع کننــدگان بلور و 
چیني تهران متذکر شــد: حال اگر کارخانه ها 
مشکلاتي براي تهیه ارز یا تهیه مواد اولیه مصرفي 
و یا مســائل دیگر دارند، دولت باید رسیدگي و 
کمک کند تا مشکلات تولیدکننده داخلي و به 
دنبال آن توزیع کننده و در نهایت مصرف کننده، 

حل شود

عرضه قابل توجه اجناس خارجــی در بازار، فعالان 
صنعت نساجی و پوشاک کشور را نگران کرده است؛ 
پوشاک استوک و قاچاقی که بازار شب عید را تحت 
تأثیر قرار داده اند. به گزارش تســنیم، بنابر اظهارات 
مقامات صنفی بازار شــب عید پوشــاک وضعیت 
مناســبی ندارد؛ فعالان بازار پوشــاک معتقدند که 
مبارزه با قاچاق این گروه کالایی می بایست به صورت 
پیوسته ادامه یابد.  به گفته سعید قدیری، دبیر اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان پوشاک، طرح های 
مبارزه با قاچاق باید استمرار داشته باشد چرا که حجم 
قاچاق پوشاک حجم زیادی اســت و در حال حاضر 
بیش از ۳ میلیارد دلار قاچاق پوشاک در کشور داریم. 
با توجه به بالا بودن آمار قاچاق پوشاک صرفا استمرار 
داشتن این طرح است که می تواند از قاچاق پوشاک 
جلوگیری کند، اما در حال حاضر این طرح متوقف 

شده است.

چرا وضعیت فعلی مبارزه با قاچاق پوشاک 
رضایت بخش نیست؟

دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان پوشاک 
پیش از این اعلام کرده بود: اگــر بحث قاچاق در دو 
حوزه بررسی شــود یکی بحث واردات کالا به کشور 
است و دیگری بحث عرضه آن در بازار است که هر دو 
باید با هم بررسی شود. غیر از بحث قاچاق که کاملا 
غیر قانونی است بحث واردات قانونی اما بی رویه نیز 
وجود دارد که این رویه ها شامل گذر مرزی، ملوانی، 
مســافری و مناطق آزاد هستند که شــکل قانونی 
 دارند و به صورت فله ای کالاهای از این مراجع وارد 

کشور می شوند.
بحث دوم عرضه کالاها در کشــور است چرا که این 
کالاها به صورت غیر قانونی وارد کشور شده و فروش 
آن ها نیز نوعی تخلف محسوب می شود. اینکه بخواهیم 
بگوییم چرا در این حوزه عزم کافی وجود ندارد باید 
گفت ما در هیچ کدام از حوزه های مصرفی موجود در 
کشور عزم کافی نداریم و متاسفانه یکی از مهم ترین 

دلایل این موضوع نبود شفافیت است.
جلالی قدیری گفت: در حوزه پوشاک عاملی که باعث 
عدم شفافیت می شــود، بحث اجرای ناقص قانون 
مالیات بر ارزش افزوده و صندوق های فروشــگاهی 

است. در صورتی که این قوانین به درستی انجام شود 
و رویه های واردات پوشاک در کشور نیز اصلاح شود 
تا حد زیادی از فضای پوشــاک به شفافیت خواهد 
رســید و واردات قاچاق پوشاک به کشور نیز کاهش 

پیدا خواهد کرد.

کمبود مواد اولیه در صنعت نســاجی و 
پوشاک

در همین راســتا، محمدعلی مقــدم، فعال صنعت 
پوشاک و نســاجی در گفتگو با تسنیم در خصوص 
وضعیت بازار پوشاک شب عید گفت: امروزه دو اتفاق 
بزرگ برای بازار پوشــاک قبل از گران شدن نرخ ارز 
رخ داده اســت. موضوع اول رکود تورمی است به این 
معنا که مواد اولیه در اختیار تولیدکننده پوشاک قرار 
نمی گیرد؛ زیرا به دلیل قطع گاز و برق، مواد اولیه دچار 
کمبود شده است. همچنین به دلیل موانع بانکی و 
ارزی امکان واردات به موقع مواد اولیه و الیافی همچون 

پنبه امکان پذیر نبوده است.
وی افزود: از طرفی با کمبود مواد اولیه میزان تقاضا 
از عرضه بالاتر رفته؛ بنابراین قیمت تمام شــده کالا 
افزایش پیدا کرده و دچار رکود تورمی خواهیم شد. 
همچنین مصرف کننده نهایی به دلیل محدودیت های 
میزان در آمد نمی تواند برای شب عید لباس مناسب 
تهیــه کند. ایــن بزرگ ترین مشــکلی اســت که 
کارخانه های تولید پوشــاک با آن دسته و پنجه نرم 

می کنند.
مقدم ادامه داد: اگر تولیدکنندگان با کاهش کیفیت 
محصولات قیمت تمام شده را نیز کاهش دهند، در این 
صورت مصرف کننده، از آن محصول راضی نخواهد بود 
و تولیدکنندگان هیچگاه با این کار اعتبار برند خود را 

خدشه دار نمی کنند.
این فعال صنعت پوشــاک اظهار کرد: معضل بزرگ 
بعدی این است که با کاهش تولیدات داخلی، خرید 
وفروش پوشــاک دست دوم بنگلادشــی هر روز در 
حال گسترش اســت وی در خصوص میزان قاچاق 
صنعت نســاجی در کشــور گفت: با کاهش میزان 
تولید از حدود 5 میلیارد دلار گردش بازار پوشــاک، 
 ۲.5 میلیارد دلار به صــورت واردات بی رویه و قاچاق 

صورت می گیرد.

رئیس کل گمرک گفت: دولت برای کمک به کاهش 
هزینه واردات کالاهای اساســی، نرخ محاسباتی ارز 
برای کالاهای وارداتی را بدون تغییر هر دلار ۲۸500 
تومان تعیین کرد. محمد رضوانی فر در مورد سخنان 
وزیر اقتصاد در شورای اداری اســتان بوشهر که در 
حضور رئیس جمهور عنوان کرد، نرخ ارز محاسباتی 
گمرکی برای کالاهــای وارداتی همان رقم ۲۸500 
تومان است، گفت: دولت برای جلوگیری از افزایش 
هزینه کالاهای وارداتی به ویژه کالاهای اساســی و 
واسطه ای تصمیم گرفت نرخ محاسباتی ارز کالاهای 

وارداتی در گمرک همان رقم ۲۸ هزار و 500 تومان 
باشد. وی تأکید کرد: این تصمیم برای جلوگیری از 
افزایش هزینه واردات کالاهای اساسی و واسطه ای 
اتخاذ شده و نسبت به قبل هیچ تغییری نکرده است. 
به گفته رضوانی فر، قرار شده بود تا با توجه به افزایش 
نرخ ارز در مرکز مبادلات ارزی، نرخ محاسباتی عوارض 
گمرکی برای کالاهای وارداتی تغییر کند که با دستور 
رئیس جمهور برای حمایت از مردم و تولیدکنندگان 
نرخ محاسباتی کالاهای وارداتی بدون تغییر رقم ۲۸ 

هزار و 500 تومان ماند.

آژانس هــای مســافرتی 
می گویند سفرهای خارجی 
در نوروز ۱۴0۲ تحت تاثیر 
تغییرات و افزایش نرخ ارز، 
کم تقاضا شده است. انتظار 
دفاتر خدمات مسافرتی آن بود که تعطیلات نوروز 
۱۴0۲، خســارت های سال های کم ســفر کرونا را 
جبران کند،   اما شــرایط به ســمتی پیش رفته که 
برخی از فعالان گردشگری می گویند حجم تقاضا 
برای ســفرهای خارجی حتی کم تر از نوروز ۱۴0۱ 
است. حرمت الله رفیعی ـ رییس رییس انجمن صنفی 
دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی ایران  ـ 
نیز پیش تر به شرایط غیرقابل پیش بینی و ناپایداری 
که روی مسافرت ها تاثیرگذاشته است،   اشاره کرده 
و این احتمال را هم داده بود که این وضعیت شاید 
تا تعطیلات نوروز ۱۴0۲ ادامه پیدا کند. به گزارش 

ایســنا، اکنون بررســی های میدانی و پرس وجوها 
از دفاتر خدمات مســافرتی، آن احتمالات را تایید 
می کند. در عین حال که اظهارات مجریان تورهای 
گردشگری بیانگر آن است که افزایش و نوسانات نرخ 
ارز، در افُت سفر، به ویژه سفرهای خارجی به شدت 
تاثیر گذاشته است. برخی از آژانس دارها معتقدند 
ســفر رفتن، آن هم از نوع خارجی، با نرخ امروز ارز، 

توجیه خود را برای بیشتر مردم از دست داده است.
به گفته برخــی آژانس داران، ترکیــه، هرچند که 
زلزله های اخیر حجم تقاضای ســفر به آنجا را هم 
کاهش داده است،   اما برای نوروز ۱۴0۲ فعلا یکی 
از پرطرفدارترین مقاصد ســفر خارجــی ایرانی ها 
محسوب می شــود. »مهرسا ســبزه ها«، از یکی از 
آژانس های گردشگری در تهران به ایسنا می گوید:  
قیمت یک سفر ۱۱ روزه به آنتالیا در تعطیلات نوروز 
برای هر نفر دســت کم 50 میلیــون تومان هزینه 
برمی دارد، با این حال ارزیابی های اولیه از بیشــتر 
آژانس های مسافرتی نشان می دهد آنتالیا در نوروز 

۱۴0۲ همچنان مقصد پرطرفدار ایرانی ها باشــد؛ 
چرا که مسافر در هتل های Uall و All اقامت دارد 
و از قبلِ سفر، هزینه  تمام خدمات را پرداخت کرده 
و دیگر نگران نوسان و یا تغییر قیمت ها و یا افزایش 

هزینه نیست.
او با اشاره به فروش پایین تور در بیشتر آژانس های 
تهران، می گوید:  فروش تور و سفر خارجی در بسیاری 
از آژانس ها وضعیت چندان خوبی ندارد، واقعیت این 
است که با این نرخ ارز، وسع خیلی ها به سفر خارجی 
دیگر نمی رسد. قیمت یک تور چهار روزۀ ارمنستان 
به ۱۴ میلیون رسیده اســت، "تور زمینی" ترابزون 
)ترکیه( ۱0 میلیون تومان قیمت دارد و یک تور ۱۴ 
روزۀ تایلند آن هم با اقامت در هتل ۳ ستاره برای یک 

نفر حدود ۸0 میلیون تومان تمام می شود.
اوضاع در ســفرهای داخلی هم به زعم آژانس های 
مســافرتی چندان رضایت بخش نیســت، اگرچه 
پیش بینی های ســتاد خدمات سفر بر این است که 
ســفرهای جاده ای تا ۳5 درصد در تعطیلات نوروز 

با افزایش مواجه شــود،   اما اظهــارات آژانس های 
مسافرتی وضعیت دیگری را نشان می دهد، اگرچه 
برخی از آژانس های مســافرتی امیدوارند مردم به 
عادت همیشــه، دقیقه ۹0 برای خرید تور و ســفر 
مراجعه کنند، امــا درحال حاضر بررســی قیمت 
تورهای داخلی شــرایط را به گونه ای دیگر رقم زده 
است؛ قیمت یک تور چهار روزه با اقامت در اتاق چهار 
نفره در هتلی 5 ستاره در جزیره کیش، در ارزان ترین 
حالت برای یک نفر حدود شش میلیون تومان قیمت 
دارد. هزینــه اقامت در اتــاق دو تختۀ همین هتل 
در روزهای پیک تعطیلات نــوروز ۱۴0۲ که پیش 
از ماه رمضان اســت، به ۲۳ میلیون تومان می رسد. 
تور چهار روزه چابهار نیز بــرای یک نفر بیش از ۱۲ 
میلیون و 500 هزار تومان تمام می شود و قیمت تور 
هوایی مشهد در نوروز از سه چهار میلیون تومان به 
بالا قیمت گذاری شده است. بازار سفرهای نوروزی 
درحالی چنین ملتهب شده که هیچ یک از طرح های 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در 
راستای ارزان سازی و فراگیرتر شدن سفر درحالی که 
نشاط اجتماعی را رقم بزند، هنوز به نتیجه نرسیده 
اســت. هرچند پیش تر متولیان گردشگری و سفر 
گفته بودند که آن طرح ها مثل وام و کارت ســفر و 
تسهیلات تبصره ۱۸، هرگز قرار نبوده در تعطیلات 

نوروز که اوج کار گردشگری است، اجرا شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شهرهای جنوب ترکیه همچنان پرطرفدار

سفر خارجی کم  تقاضا  شد

اقدام دولت برای کاهش هزینه واردات کالاهای اساسی

بازار شیشه و بلور رونق ندارد 

3 میلیارد دلار قاچاق پوشاک داریم

هجوم پوشاک قاچاق بنگلادشی به بازار عید
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فناوری و 
اطلاعات

ایرانمیزباناجلاسوزرایارتباطاتکشورهایD۸میشود
 ،D۸ با موافقت وزیر ارتباطات در جلسه با دبیرکل سازمان همکاری های اقتصادی
مقرر شد اجلاس وزرای ICT کشورهای عضو این ســازمان سال آینده در ایران 
برگزار شــود. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، ایسیاکا عبدالقادر 
امام، دبیرکل سازمان همکاری های اقتصادی D۸، با عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در وزارت ارتباطات دیدار کرد. زارع پور در این دیدار با اشــاره 
به توانمندی های جمهوری اسلامی ایران در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
گفت: جمهوری اسلامی ایران ظرفیت های بسیار خوبی در حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات بویژه توسعه پلتفرمهای بومی دارد و روزانه میلیون ها کاربر در آنها فعالیت 
دارند. وی همچنین با تشریح توانمندهای فضایی کشورمان در صنعت فضایی 
افزود: ایران جزو کشورهایی به شمار می رود که چرخه کامل صنعت فضایی را دارد 
و هم اکنون به دانش طراحی، ساخت و پرتاب ماهواره های بومی و تحلیل داده های 
فضایی رسیده اســت. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از آمادگی ایران برای به 
اشتراک گذاری دانش و توسعه همکاری در صنعت فضایی، ارتباطات و فناوری 

اطلاعات با کشورهای عضو سازمان همکاری های اقتصادی D۸ خبر داد.
ایسیاکا عبدالقادر امام، دبیرکل سازمان همکاری های اقتصادی D۸ نیز در این دیدار 
با بیان اینکه ایران یکی از کشورهای پیشرفته منطقه در علوم و فنون مختلف است 
و در سازمان D۸ نیز نقش کلیدی و محوری دارد، گفت: باتوجه به پیشرفتهای ایران 
در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، از پیشنهاد برگزاری اجلاس وزرای ارتباطات 

کشورهای عضو سازمان همکاری های اقتصادی D۸ در ایران بسیار خرسندم.
در این جلسه، اکبر قنبرپور رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و 
فرودگاه پیام، توضیحاتی را پیرامون امکانات و موقعیت این منطقه ویژه، ارائه کرد 
 D۸ و از آمادگی این منطقه برای اختصاص بخشی به عنوان منطقه ویژه اقتصادی
در منطقه پیام خبر داد که مورد استقبال دبیر کل این سازمان قرار گرفت. سازمان 
همکاری های اقتصادی D۸ متشکل از هشت کشور اسلامی در حال توسعه شامل 

ایران، ترکیه، پاکستان، بنگلادش، اندونزی، مالزی، مصر و نیجریه است

تکلیفدســتگاههایاجراییدرسالدانشبنیان
مشخصشد

دبیر ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان در 
ارزیابی امسال، گفت: امسال همه دستگاههای اجرایی وظیفه خود در قبال دانش 
بنیان ها بر اساس تدوین آیین نامه ها می دانند. مصطفی قانعی درباره ارزیابی از 
شعار سالِ تعیین شده از ســوی مقام معظم رهبری تحت عنوان »تولید، دانش 
بنیان؛ کارآفرین« گفت: شعار ســال مربوط به »تولید دانش بنیان« بود و همه 
می دانند که این شعار طی یک سال محقق نمی شود. وی با بیان اینکه امسال شاهد 
برگزاری جلساتی بودیم که در راستای تحقق شعار سال گام برداریم، گفت: معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری همواره چنین جلساتی را 
برگزار کرده تا نیازهای صنعت به واسطه دانش بنیان ها رفع شود. به گفته دبیر ستاد 
توسعه زیست فناوری، در این جلسات مشخص می شود که چه بخش هایی از صنعت 
با دانش بنیان ها به تولید می رسد؛ این نیاز به برنامه ریزی داشته که معاونت علمی 
از قبل چنین جلساتی را پایه ریزی کرده بود. وی با تاکید بر اینکه اما اگر در ارزیابی 
سال دانش بنیان در سطح کلی دولت بنگریم می بینیم که تصویب ایین نامه هایی 
در دستگاه های اجرایی اقدام خوبی بود، گفت: این آئین نامه ها در هر دستگاه اجرایی 
تدوین شد و این قدم خوبی برای تحقق شعار سال بود. به واسطه این آئین نامه هر 
دستگاهی مشخص کرد در ارتباط با دانش بنیان ها چه وظایفی دارد. به گفته قانعی، 
اکنون هر دستگاهی می داند که دانش بنیانی در حوزه خودش به چه معناست. وی با 
بیان اینکه البته که دفتر معاون اول ریاست جمهوری، داشبوردی طراحی کرده است، 
عنوان کرد: به واسطه این می توان تشخیص داد که چقدر دستگاهای مربوطه کار را 
پیش می برند و در راستای تحقق شعار سال گام بر می دارند. این داشبورد می تواند 
مقیاس اندازه گیری تحقق شعار سال باشد تا مشخص شود که دستگاه های اجرایی 
چه میزان در راستای اقتصاد دانش بنیان نقش آفرینی کرده اند. دبیر ستاد زیست 
فناوری تاکید کرد: ایجاد این داشــبورد نشان داد که دولت مسئله دانش بنیانی را 
مسئله خودش دانسته و عملکرد دولت در این راستا خوب بوده است. وی افزود: قبل 
از سال ۱۴۰۱، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان محور تمام فعالیت های 
دانش بنیانی بود که باید با التماس اقتصاد دانش بنیان را در دستگاه ها پیش می بردیم 
اما با تعیین شعار سال همه دستگاه ها و وزرا نقش مشخصی در تولید به واسطه دانش 

بنیان ها و اشتغال آفرینی آنها دارند.

می توان از دانش کشورهای دیگر استفاده کرد
حاکمیتدرفضایمجازیباخودماناست

رئیس دفتر رئیس جمهــوری گفت: عرصه فضای مجــازی نباید جای جولان 
بیگانگان به ویژه بدخواهان ایران و انقلاب ما باشد. در حکمرانی سرزمینی از دانش و 
فناوری های نوین کشورهای مختلف بهره گرفته ایم و این کار اشکالی هم ندارد اما 
حاکمیت این فضا با ما است، نسخه نویسی برای جامعه را خودمان باید انجام بدهیم. 
به گزارش ایرنا، »غلامحسین اسماعیلی« در مراسم تودیع و معارفه رئیس مرکز ملی 
فضای مجازی افزود: فضای مجازی فضایی کاملا تخصصی است و گرچه جوان است، 
اما به لحاظ پیشرفت و تحولات پر شتاب و برق آسا امروز وقتی به فضای مجازی 
می نگریم می بینیم هم فراگیر شــده و هم عمیق. وی بیان داشت: یکی از دلایل 
فراگیری این اســت که من که در این حوزه تخصصی ندارم در مجلس تخصصی 
فضای مجازی حضور پیدا می کنم. امروز همگی در این فضا دستی در آتش دارند. 
اسماعیلی گفت: ما در حوزه فضای مجازی قطعاً همانند فضای حقیقی باید به دنبال 
حکمرانی ملی باشیم. همان طور که ما در فضای حقیقی و در سرزمین و وطن مان 
قائل به حکمرانی ملی هستیم فضای مجازی را نیز باید مشمول حکمرانی ملی 
دانست. فضای مجازی ایران اسلامی متعلق به ما، ایران و ایرانیان است همان گونه 
که سرزمین مادری ما متعلق به ماست. همان طور که برای وجب به وجب سرزمین از 
جان مایه می گذاریم از فضای مجازی ایران نیز باید با همان همیت و تعصب حفاظت 
و حراست کرده و آن را مشمول حکمرانی ملی بدانیم. اسماعیلی بیان داشت: در 
این عرصه نباید جای جولان بیگانگان به ویژه بدخواهان ایران و انقلاب ما باشد و 
همان طور که در حکمرانی سرزمینی از دانش دانشمندان و فناوری های نوین در 
کشورهای مختلف بهره گرفته ایم اشکالی ندارد و لازم است از دانش اندیشمندان 
ولو غیربومی ها بهره بگیریم؛ اما حاکمیت آن با ما است، نسخه نویسی برای جامعه را 
خودمان باید انجام بدهیم. وی تاکید کرد: در حکمرانی فعلی به فضای مجازی امن، 
مطمئن و مورد اعتماد نیاز داریم. امنیت در فضای مجازی باید برای کاربران و فعالان 
این عرصه مهیا شود و نیز پدافند متناسب در برابر هجمه های بیگانگان در نظر گرفت. 
رئیس دفتر رئیس جمهوری تصریح کرد: باید طوری عمل کنیم که دیگران حتی به 
فکرشان خطور نکند که فضای مجازی ما را مورد تعدی قرار بدهند. اسماعیلی گفت: 
تمام اینها با توسعه شبکه ملی اطلاعات انجام می شود. در دولت گذشته ۲۳ درصد 
از شبکه ملی اطلاعات عملیاتی شده بود؛ اما در یک و نیم سال دولت سیزدهم ۳۴ 
درصد به آن افزوده شده و در میانه راه هستیم. تا رسیدن به ۱۰۰ درصد کار دارد و 
شبکه ملی تنها نباید سهم ما را در کشور خودمان ایفا کند؛ بلکه باید عقبه راهبردی ما 
در منطقه و سهم ما در جامعه بین الملل نیز تحقق ببخشد. وی ادامه داد: برای تحقق 
این امر به شبکه ملی اطلاعات نیاز داریم و امیدواریم این دستاوردها تداوم پیدا کند. 
در این مراسم که در سالن شهید قندی وزارت ارتباطات برگزار شد، »سید سعیدرضا 
عاملی« رئیس شورای انقلاب فرهنگی، برخی نمایندگان مجلس و معاونان وزیر 

ارتباطات حضور داشتند.

اخبار

مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و رئیس سازمان 
انرژی اتمی ایران در نشست 
خبری مشــترکی حضور 
یافتند. به گزارش تسنیم، 
دور نهایی دیدار و مذاکرات دوجانبه میان مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی با محمد اســلامی، 
معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی 

ایران در این سازمان برگزار شد. 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در جریان سفر 
۲ روزه به تهران، صبح روز شنبه ۱۳ اسفندماه جاری 
در سازمان انرژی اتمی ایران حضور یافت و با معاون 
رییس جمهور و رییس ســازمان انرژی اتمی ایران 
به دیدار و گفت وگو پرداخت. پس از دیدار دوجانبه 
»رافائل گروسی« و »محمد اسلامی«، نشست خبری 
با حضور جمع کثیری از خبرنگاران رسانه های داخلی 
و بین المللی در سازمان انرژی اتمی ایران برگزار شد.  

اسلامی در ابتدا گفت: این دیدار اخیر که از دیروز 
آغاز شــد پیام آور برقراری ارتباطــات به صورت 
حرفه ای بین ایران و آژانس است. نکته قابل توجه 
این است که گزارشات همواره اعتماد آفرین باشد و 
بتوانیم به صورت اطمینان بخش برای حل و فصل 
مسائل بدون ورود عناصری که نیت آنها برهم زدن 
روابط عادی است، به وجود بیاوریم. این مطالب در 

قالب گفتگوهای مشــترک بین ما و آقای گروسی 
انجام شده و اطمینان دارم به صورت پایدار تاثیرگذار 
خواهد بود. اسلامی گفت: در هفته ای که گذشت ما 
۲9 امین کنفرانس هسته ای را در دانشگاه بهشتی 
برگزار کردیم و توافق شد کنفرانس بعدی ما )۳۰ 
امین( بین المللی باشد. این اقدام کمک می کند یک 
روایت گری صحیحی در خصوص برنامه هسته ای 
ایران که قابل ملاحظه اســت برگزار شــود و این 
کنفرانس با مشــارکت آژانس برگزار خواهد شد و 

مورد حمایت آقای گروسی هم قرار گرفت.
وی افزود: ســهم بانوان تاثیرگذار هسته ای دیشب 
در ضیافت شام باعث شگفتی آقای گروسی شد که 
چقدر زن تاثیرگذار در این حوزه در ایران هستند. 
پیام واضح همایش دیشب این بود که جریان علمی 
هسته ای در ایران یک جریان قدرتمند است و حضور 
بانوان بیانگر این بود که این دانش رو به گســترش 

است و پیام آور صلح و مودت است.
گروســی نیز در این کنفرانس گفت: باعث افتخار 
اســت که به تهران برگشــتم. در این دیدار بسیار 
مهم ما آماده هستیم تا کار را به پیش ببریم. دیشب 
جلسه ای با دانشــمندان ایرانی داشتم و امروز نیز 
جلســات ما ادامه دارد. وی ادامه داد: دو مســئله 
وجود دارد، اول توقعات بالا اســت. حضور شما از 
مطبوعات نشــان دهنده اهمیت مسئله است و در 
سطح جهان هم این توقعات به چشم می خورد که 
تضمین هایی برای مسئله هسته ای ایران داده شود. 
دوم، مربوط می شود به همکاری فنی و علمی بین 

ایران و آژانس. شب گذشته در این خصوص با آقای 
اســلامی بحث کردم. قرار است یک رویداد سنتی 
شــخصیت بین المللی پیدا کند تا ببینیم چه طور 
آژانس می تواند به ایران کمک کند و این نشست در 

سال  آینده برگزار می شود.
گروسی در خصوص تهدیدات رژیم صهیونیستی 
علیه تاسیسات هسته ای ایران گفت: در این خصوص 
دو مسئله جداگانه وجود دارد. اول، حمله به نیروگاه 
اتمی متاســفانه رایج شــده و این به دلیل جنگ 
اوکراین اســت. دوم، طــی کنفرانس های عمومی 
آژانس این حملات محکوم شده است. پس من فکر 
می کنم که حمله به تاسیسات اتمی کاملا محکوم 

است و غیرقانونی است. و خارج از فرم هایی است که 
ما عمل می کنیم و امیدوارم بتوانیم از این نیروگاه ها 

که یکی از آنان اوکراین است، حمایت کنیم.
مدیــرکل آژانس در خصوص ســفرش بــه ایران 
گفت: بحث ما بحث کاری اســت و ضروری است، 
ما می خواهیم با ایران یک گفتگوی جدی داشــته 
باشیم. مسائلی بود که باید با هم صحبت می کردیم 
و خوشحالم که توانستم به ایران بیایم و در خصوص 
این مسائل بحث کنیم، اما کار تمام نشده و همچنان 
گفتگوها ادامه دارد. در پایان روز می توانم رضایت 
خودم را از این سفر اعلام کنم و می خواهم بگویم 

که همکاری با ایران ادامه دارد.

ایرانوآژانسبهتوافقکلینزدیکشدهاند

گروسی: همکاری با ایران ادامه دارد
News kasbokar@gmail.com

»آیین نامه جامــع حمایت از نخبــگان ایرانی« 
شنبه سیزدهم اســفند ماه رونمایی شد. مراسم 
رونمایی از »آیین نامــه جامع حمایت از نخبگان 
ایرانی« با حضور معــاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان، رئیس مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاســت جمهوری و رئیس بنیــاد ملی نخبگان 
 در معاونــت علم، فنــاوری ریاســت جمهوری

 برگزار شد.
رییس مرکز بررســی های اســتراتژیک ریاست 
جمهوری با بیان اینکه، رییس جمهور دانشگاه ها 
را اتاق فکر دولت می داند و اهتمام ویژه ای به جذب 
نخبگان دارد، بسته تجمیعی حمایت از نخبگان 
را که آیین نامه آن هفته گذشته به تصویب دولت 
رســید، تشــریح کرد. به گزارش ایرنا، ساختمان 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری صبح امروز شنبه میزبان یک 
نشســت با حضور محمدصادق خیاطیان، رییس 
مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با 
موضوع تشریح بسته  حمایتی از نخبگان ایرانی بود.
خیاطیان در این نشســت که با حضــور دهقانی 
فیروزآبادی رییس بنیاد ملی نخبگان و باقری مقدم 
قائم مقام این بنیاد همراه بود، بــا تاکید بر اینکه 
امروز نیازمند ورود نخبگان به عرصه های مختلف 

برای رفع مسائل کشور هستیم، زمینه سازی برای 
حضور اثربخش نخبگان و استعدادهای برتر را به 
منظور رفع مسائل مختلف کشــور در حوزه های 
مختلف ضروری دانست. رییس مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری با بیان اینکه، دکتر 
رییسی رییس جمهور دانشگاه ها را اتاق فکر دولت 
می داند و دولت سیزدهم اهتمام ویژه ای به جذب 
نخبگان دارد، به تشریح بسته تجمیعی حمایت از 
نخبگان که آئین نامه آن هفته گذشته به تصویب 

دولت رسید، پرداخت.
وی اظهار کرد: بــا همــکاری و هماهنگی انجام 
شده با دســتگاه های مرتبط با حوزه نخبگان از 
جمله معاونت علمــی و فناوری در خصوص نحوه 
حمایت از نخبگان به اجماع رسیدیم و این مهم با 
استفاده از ظرفیت کارشناسان در قالب یک بسته 
تجمیعی طراحی شد. خیاطیان گفت: انقلاب ما با 
جمهوریت و مردمی بودن انقلاب شــکل گرفته و 
توجه به نخبگان از اول انقلاب در دستور کار بوده 
اســت. البته در برهه های زمانی مختلف بسته به 
اقتضای آن زمان نوع حمایت ها متفاوت بوده است. 
در گذشته نخبگان بدون توجه به امورات مادی و 
نگاه جاری در زندگی، ســعی در تأثیرگذاری در 

آینده داشتند.

وی ادامــه داد: دانشــگاه مــا وارداتی بــود و در 
تحصیلات تکمیلی بورسیه های سنگینی داشتیم 
و با همتی که نخبگان در کشور کردند این ظرفیت 
در کشور ایجاد شــد. در دوره کرونا اگرهم تحریم 
نبودیم باز کشورها به واســطه نیازی که داشتند 
تجهیزاتی را به ایران نمی دادند و این جوانان ایرانی 
بودند که بســیاری از نیازهای ما از جمله دستگاه 
های ونتیلاتور و واکسن های پیشرفته را برآورده 

کردند.
رییس مرکز بررســی های اســتراتژیک ریاست 
جمهوری تصریح کرد: در دولت سیزدهم اهتمام 
جدی در حمایت از نخبگان وجــود دارد و حتی 
رییس جمهور در دانشگاه تهران بر همکاری دولت 
و دانشگاه تأکید کردند و اینکه دانشگاه اتاق فکر 
دولت اســت.  وی گفت: از اواخر ســال گذشته 
مأموریتی مبنی بر حمایــت از نخبگان به ما داده 
شد که این حمایت با اســتفاده از ظرفیت فعالان 
این حوزه بتوانیــم زمینه حمایــت از نخبگان را 
طراحی کنیم. ما باید بتوانیم به اجماعی برسیم که 
نوع حمایت ها از نخبگان چگونه باشــد و خواسته 
اکثریت نخبــگان از دولت، زمینه ســازی برای 

اثربخشی آنها بوده است.
خیاطیان ادامه داد: این کار وظیفه دولت اســت و 

بخش مهمی از آیین نامه حمایت از نخبگان ایرانی 
این را توضیح می دهد کــه دولت چه زمینه هایی 
را می توانــد فراهم کند تا زمینــه جذب نخبگان 

فراهم شود.
وی گفت: موضــوع علوم پایه و علوم انســانی نیز 
حوزه ای است که همواره مورد تأکید سیاستگذاران 
کشور بوده اســت که با عدم اقبال به حوزه علوم 
پایه مواجه هســتیم. در ایــن آیین نامه با کمک 
دوســتان خود در وزارت علوم مشــوق های لازم 
برای ورود متقاضیان بــه علوم پایه را فراهم کنیم 
چراکه علوم پایه جزو رشــته های مادر اســت. در 
حوزه اثربخشی، تعریف پروژه های پیشران تحول 
آفرین با نگاه به آینده اســت. ما تــلاش داریم با 
کمک دولت و نقش آفرینی شــرکت های دانش 
بنیان زمینه را برای اشتغال هزار نفر فراهم کنیم. 
رییس مرکز بررســی های اســتراتژیک ریاست 
جمهوری اظهار داشــت: نگاه ما فناوری محور و 
مســاله محور اســت؛ به طور مثال امنیت غذایی 
یکی از مســائل ذیل مســئله محوری است. وی 
گفت: در معاونت علمی یک برنامه ای تحت عنوان 
"کانکت" فعالیت می کند و در این آیین نامه یک 
 بستری فراهم کردیم تا به نوعی در این آیین نامه 

گنجانده شود.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان گفت: ۲۶ پروژه پیشران تعریف 
شده که قرار است با اســتفاده از ظرفیت نخبگان اجرایی شود. روح الله 
دهقانی فیروزآبادی در نشستی با اصحاب رسانه که با حضور محمدصادق 
خیاطیان رئیس مرکز بررسی های اســتراتژیک ریاست جمهوری در 
معاونت علمی برگزار شد به تشریح آئین نامه حمایت از نخبگان ایرانی 
پرداخت. وی با بیان اینکه آئین نامه حمایت از نخبگان ایرانی هفته گذشته 
به تصویب رسید، گفت: این آئین نامه ۱۸ ماده دارد که در راستای حمایت 
از نخبگان در زمینه های بیمه و مســکن، حضور آنها به عنوان اعضای 
هیأت علمی، شرکت های دانش بنیان، پروژه های پیشرفت و… با کمک 
دستگاه های اجرایی اجرایی می شود. دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه 
توجه به نخبگان جزو بدیهی ترین مسائل هر جامعه آگاه و دولت هوشمند 
است، گفت: در سراسر دنیا این موضوع سرلوحه کار دولت هوشمند قرار 
می گیرد. به گفته معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان کمک 
استعدادهای برتر و نخبگان می تواند به مدیریت بهتر و حل مسائل کشور 
کمک کند تا سطح جامعه ارتقا پیدا کند. وی خاطرنشان کرد: آئین نامه 
حمایت از نخبگان ایرانی یک دستورالعمل حمایتی از نخبگان است که 
می توانیم از پتانسیل آنها برای حل مسائل بزرگ کشور بهره ببریم.وی بیان 
کرد: این آئین نامه هفته گذشته به تصویب رسیده است و قرار است از سال 
آینده به صورت فوری و جدی آئین نامه حمایت از نخبگان پیگیری شود.

دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه معاونت علمی وظیفه جریان سازی و 
هماهنگی در حوزه علم و فناوری را بر عهده دارد گفت: در راستای تحقق 
این امر ۵ اولویت و موضوع را سرلوحه کار خود قرار داده است؛ »توسعه 
اندیشه ورزی در کشور«، »توسعه علمی«، »توسعه فناوری«، »تحقق 
اقتصاد دانش بنیان« و »توسعه بازار و بهبود فضای کسب و کار« از جمله 

این اولویت ها برای جریان سازی به شمار می رود.
به گفته دهقانی فیروزآبادی، تمام هدف معاونت علمی تقویت بنیاد علمی 
کشور و توسعه آن است و با ایجاد فضای لازم برای اشخاص شاخص به 
جریان سازی در ســطح ملی و جهانی کمک می کند؛ این موضوع ذیل 

هدف توسعه علم پیش می رود.
وی در خصوص اولویت توسعه فناوری گفت: ما لازم داریم با توجه به نیاز 
کشور و نظرات نخبگان آینده ایران را با توسعه فناوری ارتقا دهیم. وی در 
خصوص تحقق اقتصاد دانش بنیان گفت: معاونت علمی درصدد است با 
تمام زنجیره علم، فناوری و نوآوری کشور به این جریان سازی سرعت 

بخشد. دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه یکی از مجموعه فعالیت هایی که 
معاونت علمی در پیش گرفته است پیگیری اجرای ۱۸ پروژه پیشران در 
حوزه های مختلف است. وی با بیان اینکه برای امسال ۱۸ پروژه پیشران 
و برای سال آینده ۸ پروژه دیگر را تعریف کرده ایم که به واسطه نخبگان 
کشور و ایرانیان مقیم خارج اجرایی شود. وی با بیان اینکه جمعاً ۲۶ پروژه 
بزرگ پیشران قرار است توسط نخبگان کشور طی سه سال اجرایی شود، 
گفت: جمعاً هزینه این پروژه ها یک میلیارد یورو خواهد شد که قرار است 
در حوزه های سلامت، حمل و نقل، تنش های آبی، امنیت غذایی، مواد 
اجرایی شــوند. به گفته وی این پروژه ها دارای تکنولوژی سطح بالایی 
هستند که تأثیرگذاری زیادی در زندگی مردم خواهد داشت. دهقانی 
فیروزآبادی با بیان اینکه بنیاد ملی نخبگان در راســتای ســند جدید 
شناســایی و ارزیابی استعدادها گام بزرگی برداشــته است، گفت: این 
بنیاد توانسته آئین نامه ای در این راستا تدوین کند تا به سهولت نخبگان 
شناسایی شوند. از سوی دیگر دستگاه های اجرایی از توانایی این نخبگان 
بهره ببرند. وی گفت: قرار است کمیته ای راهبردی و اجرایی در بنیاد ملی 
نخبگان شکل بگیرد تا به روند اجرایی سازی آئین نامه حمایت از نخبگان 
نظارت شود؛ هر یک از دستگاه های اجرایی در این کمیته نمایندگانی 
دارند. از ابتدای امسال وضعیت درخواست نخبگان خارج از کشور نسبت 
به سال های گذشته افزایش یافته به طوری که از ابتدای ۱۴۰۱، ۱۷۰۰ 
نفر درخواست بازگشت داده اند. وی درباره ممنوع المصاحبه شدن رئیس 
رصدخانه مهاجرت ایران گفت: از اینکه رئیس رصدخانه مهاجرت ایران 
ممنوع المصاحبه است اطلاعی ندارم. نمی دانم چگونه رسانه ای شده 
است. این رصدخانه یک پژوهشکده در دانشگاه صنعتی شریف است و 
به طور مستقیم با حکمرانی و دستگاه های دولتی در ارتباط نیست از این 
رو به آمارهای رسمی در این زمینه دسترسی ندارد. معاون علمی با تاکید 
بر اینکه این مؤسسه به آمارهای رسمی در خصوص گذرنامه ها و مدارک 
دانشگاهی و ورودی ها و خروجی ها دسترسی ندارد و داده های ارائه شده 
از سوی این مؤسسه شفاف نیست. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری با بیان اینکه این رصدخانه ممنوع المصاحبه 
نیست، تاکید کرد: تاکید بر این است که از ارائه داده های غلط به مردم 
ممانعت شود. وی با تاکید بر اینکه پدیده مهاجرت در کشور وجود دارد و 
قابل کتمان نیست، ادامه داد: وجود این پدیده ناشی از سیاستگذاری ها، 

عدم توجه به زیر ساخت ها، عدم ایجاد منابع جدید است.

قائم مقام معاونــت ارزیابی مرکز 
شــرکت ها و موسســات دانــش 
بنیــان معاونت علمــی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری گفــت: میانگین زمان 
ارزیابی دانــش بنیان ها تقریبا ۶۰ 
تا ۶۵ روز بود. هــر چند طی یک 
ســال گذشــته درخواست های 
ارزیابــی ۲ برابر شــده اســت اما 
 این میانگین را بــه ۴۰ تا ۴۵ روز 

رساندیم.
به گــزارش ســتاد ویژه توســعه 
فناوری نانو، حســین فتح الهی در 
رویداد تریبون نانــو و صنعت که 
با هدف آشــنایی با فرآیند ارزیابی 
و شــاخص های دانش بنیانــی 
برگزار شــد، خطاب به شرکت ها 
و افرادی کــه به دنبال تاســیس 
شرکت  های دانش بنیان هستند، 
افزود: بسیاری از مطالبی که برای 
شرکت ها ممکن است، سوال باشد 
 در پایگاه اطلاع رسانی دانش بنیان 

موجود است.
وی تصریح کرد: پیشنهاد می شود 
کــه شــرکت های دانــش بنیان 
یــک خودارزیابی انجــام دهند تا 
خود را محــک بزنند و بررســی 
کننــد آیــا شــرایط دانش بنیان 
شــدن را دارنــد. نتایــج چنین 
خودارزیابــی نشــان می دهد که 
 شــرکت برآوردی از وضعیت خود 

داشته باشد.
قائم مقام معاونــت ارزیابی مرکز 

شرکت ها و موسسات دانش بنیان 
یادآور شد: نکته اول این که دانش 
بنیان ها اصالت را به اصل کسب و 
کار خود بدهند، نه به دانش بنیان 
شدن. گاهی دیده شده که فرد به 
دنبال تاسیس شــرکتی است که 
حوزه کاری آن به ســرفصل های 
دانش بنیان شدن بخورد، در حالی 
که بایــد اصالت را روی کســب و 
کار خود قائل شــوید. بــا این کار 
اگر دانش بنیان هم نشدید، اتفاق 
عجیبی هم نیوفتند و ضربه ای به 

کار شما نخورد.
فتح اللهی در ادامه به تشــریح نوع 
شــرکت ها از نظر بخــش ارزیابی 
دانش بنیانــی و رویکردهای این 
مرکز برای ارزیابی شــرکت های 
دانش بنیــان و چگونگی فعالیت 
شرکت های مســتعد دانش بنیانی 

پرداخت.
وی درمــورد فعالیــت مرکــز 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانــش بنیان ریاســت جمهوری 
در ســال ۱۴۰۱ گفــت: یکی از 
هدف گذاری هــای ما برای ســال 
جاری این بود که زمــان ارزیابی 
را بــه حداقل برســانیم. میانگین 
زمان ارزیابی تقریبا ۶۰ تا ۶۵ روز 
بود. هر چند طی یک سال گذشته 
درخواســت های ارزیابی دو برابر 
شــده، اما این میانگین را به ۴۰ تا 

۴۵ رساندیم.

تجمیعحمایتهایمختلفدولتازنخبگاندرقالبیکبسته

»آیین نامه جامع حمایت از نخبگان« رونمایی شد

میانگین زمان ارزیابی دانش بنیانی ۴۵ روزه شدافزایش درخواست نخبگان برای بازگشت به کشور
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سبکزندگي

لباس و پارچه ايراني مي تواند به  عنوان يك 
محصول گردشــگري متفاوت در صنعت 
گردشگري ايران مورد توجه جدي قرار گيرد. 
پيشينه كهن طراحي و توليد لباس در ايران و 
روند طراحي مدرن توسط نسل نوي طراحان 
لباس ايراني به خوبي مي توانــد در يك برنامه پويا و ســالم در صنعت 
گردشگري ايران به عنوان يك محصول گردشگري مبتني بر اقتصاد و 

فرهنگ، گروه جديدي از گردشگران را راهي ايران كند. 
سيمين ثقفي، كارشناس ارشد گردشگري، معتقد است صنعت توليد 
و طراحي لباس و محصولات مرتبط با آن در ايران نقش مثبتي در رونق 
گردشگري كشــور دارد. او با اشــاره به آخرين گزارش سازمان جهاني 
گردشگري كه شاخص فرهنگي را يكي از مقوله هايي دانسته كه ايران 
مي تواند در آن به رقابت در بازار جهاني بپردازد، فعاليت در حوزه فشن را 
كه با مقوله فرهنگ مرتبط بوده شاهدي بر اين ادعا مي داند. او اشاره دارد 
كه پيشينه تاريخي ايران درزمينه توليد و طراحي پوشاك در كنار انواع 
طراحي لباس و شيوه پوشش منحصربه فردي كه به خصوص در سال هاي 
اخير در كشور ديده مي شود، مي تواند بستر مناسبي براي ايجاد جاذبه اي 
جديد براي گردشگران خارجي باشد و تاكيد مي كند كه اين محصول 
جديد در حوزه »گردشگري خريد« قرار گرفته و مي تواند سهم عمده اي 

در ايجاد درآمد و اشتغالزايي به ويژه براي زنان داشته باشد. 
اين كارشناس حوزه گردشگري مي گويد: در دنيايي كه گردشگري خريد 
مي رود تا به يكي از بزرگ ترين منابع درآمد مبدل شود و خريد كردن يكي 
از انگيزه هاي سفر در بسياري از گردشگران و حتي مهم ترين انگيزه سفر 
براي برخي از آنهاســت، چرا نبايد از اين پتانسيل گسترده در كشور بهره 
برد؟ براساس آمار اداره گردشگري آمريكا گفته مي شود كه براي 90 درصد 
آسيايي ها، 86 درصد اروپاي غربي و 85 درصد اروپاي شرقي، خريد كردن 
مهم ترين فعاليتي است كه در ســفر انجام مي دهند. اهميت اين حوزه از 
گردشگري تا آنجاست كه سازمان جهاني گردشگري در سال هاي اخير آن را 
به عنوان يكي از بخش هاي كاملا موثر در رونق صنعت گردشگري مي داند كه 
مي تواند فرصت گسترده اي را در مقصدهاي گردشگري براي كسب درآمد 
ملي و افزايش ارزش هاي گردشــگري در آن مناطق ايجاد كند كه به طور 

مستقيم يا غيرمستقيم با ديگر بخش هاي اقتصادي نيز در ارتباط است. 
او مي افزايد: براساس گزارشي كه ســازمان جهاني گردشگري در سال 
2014 مبتني بر تحقيقي ميداني در چند مقصد گردشگري انجام داده، 
گفته مي شود تا سال 2004 به طور سنتي گردشــگران بابت مواردي 
همچون هتل، رستوران، مراكز تفريحي يا فرهنگي و ديگر گزينه هايي 
از اين قبيل هزينه مي كردند، اما گردشــگران امروزي بيشتر مشتريان 

محصولات در حوزه هايي همچون فشن، صنايع دستي يا طراحي هستند. 
ثقفي در پاسخ به اين سوال كه چه كشــورهايي درزمينه گردشگري 
خريد پيشتاز هستند، مي گويد: اگر نگاهي به نمودارهاي سازمان جهاني 
گردشگري در ســال 2012 بيندازيم ، مي بينيم كه 10 كشوري كه به 
ترتيب بيشترين تعداد گردشگر را جذب كرده اند به عنوان مقصدي براي 
خريد نيز موردتوجه قرار دارند، و در واقع يكي از بيشترين تلاش هاي آنها 
براي رونق گردشگري، ايجاد مراكز خريد منحصربه فرد يا خلق محصولات 
جديد در اين زمينه و تبليغ پتانســيلي كه در زمينه ايجاد تجربه هاي 
هيجان انگيز در گردشگري خريد دارند است. ازاين رو توانسته اند جايگاه 
خود را در شمار پربيننده ترين مقاصد گردشگري در جهان حفظ كنند. 
اين كشورها به ترتيب فرانسه، آمريكا، چين، اسپانيا، ايتاليا، تركيه، آلمان، 

انگلستان، روسيه و مالزي هستند. 
او درباره اينكه چگونه اين كشــورها توانســته اند به اين سطح درآمد 
گردشگري خريد دسترسي يابند، گفت: نگاهي به تجربه تك تك اين 
كشــورها نكات جالب توجهي را فراروي ما قرار مي دهد. مثلا فرانســه 
كشور اول دنيا در جذب گردشــگر، تلاش كرده تا با ايجاد فرصت هاي 
خاصي براي خريد در شــهر پاريس و چند شهر بزرگ اين كشور تعداد 
گردشگرانش را افزايش دهد. مثلا برگزاركنندگان تور، برنامه هاي خاصي 
در اين زمينه اجرا مي كنند و مراكز خريد محلي در اين زمينه همكاري 
خوبي دارند. حتي كمپين هايي هم در اين زمينه تشــكيل شده مثل 
كمپين »خريد با پاريس« كه در ســال 2014 يك مجموعه 270 تايي 
مركز خريد با تخفيف را به گردشگران پيشنهاد مي داد. ثقفي ادامه داد: 
آنچه در ايالات متحده مي بينيم اين است كه خريد كردن و غذاخوردن 
دو فعاليت عمده گردشــگران در اين سرزمين است. بيش از 19 درصد 
بودجه سفر گردشــگران بين المللي در مغازه ها و فروشگاه هاي خاص 
صرف مي شود. گردشگران ســنگاپوري 73 درصد از هزينه سفرشان 
 را صرف خريد در آمريــكا مي كنند، مكزيكي هــا 60 درصد، ژاپني ها 
59 درصد، استراليايي ها 47 درصد، آلماني ها 40 درصد و گردشگران 
بريتانيايي 37 درصد. اسپانيا كه در سال 2012 دومين كشور ازنظر درآمد 
گردشگري بوده جايگاه خودش را به عنوان يك مقصد خريد به ويژه براي 
گردشگران اهل آمريكاي لاتين، خاورميانه و آفريقا تثبيت كرده است. 
كمپين »من به اسپانيا نياز دارم« نيز توانسته تبليغ خوبي در اين زمينه 
انجام دهد و حاصل آن اســت كه 1/1 بيليون دلار در اين كشور توسط 
گردشگران خرج خريد شده كه 48 درصد آن توسط گردشگران خارج 
از حوزه اتحاديه اروپا بوده است. در ايتاليا بخش دولتي عهده دار توريسم، 
تلاش هاي زيادي در زمينه تبليغات رسانه اي انجام داده تا اين كشور را به 
عنوان مركزي براي صنعت طراحي و فشن به دنيا معرفي كند تا آنجا كه 

در سال 2013، در جايگاه سوم كشورهاي جهان ازنظر برندهاي مختلف 
در اين زمينه قرار گرفته اســت. ضمن اينكه توجــه زيادي به نيازهاي 
گردشگران، ايجاد تســهيلات ويزا و همچنين ارتقا و آموزش در زمينه 
خدمات به مشتري از سوي اين كشــور صورت گرفته است. اما تركيه، 
همسايه فعال ما كه همواره مقصد جذابي براي خريد بوده با مقاصدي 
همچون »بازار بزرگ اســتانبول« كه به عنوان يكــي از قديمي ترين و 
بزرگ ترين بازارهاي سرپوشيده دنيا معرفي مي شود، توانسته در روز بين 
250 تا 400 هزار بازديدكننده جذب كند. از طرفي اين كشور در تلاش 
است تا جاذبه هاي گردشگري خريدش را افزايش بدهد و ازاين رواست كه 
مركزي را مثل مركز خريد Cevahir در استانبول مي سازد كه در اروپا 

نخستين و در دنيا هفتمين از نظر بزرگي به شمار مي رود. 
اين كارشناس ارشد گردشگري ادامه داد: آلمان و بريتانيا نيز در سال  هاي 
اخير ازجمله كشورهايي بودند كه بيشــترين درآمد را از خريد كردن 
گردشگران كســب كرده اند. بر اســاس گزارش هاي رسمي بيشترين 

هزينه اي كه توسط گردشگران در آلمان صرف شده در فرانكفورت و توسط 
گردشگران چيني، سوئيسي و اماراتي بوده است. در انگليس نيز كمپين 
»ديدار از بريتانيا« با همكاري دفاتر گردشگري و بهره بردن از برندهاي 
معروف انگليسي كه به نوعي ميراث فرهنگي اين كشور به شمار مي روند 
در كنار خرده فروشي هايي كه در بخش تبليغات خارجي مورداستفاده 
قرار مي گيرند، به تبديل بريتانيا به يك مركز جذاب خريد كمك مي كنند. 
او با اشاره به كشورهاي آسيايي گفت: و اما كشور آسيايي مثل مالزي كه به 
عنوان يكي از اصلي ترين مقاصد خريد در جنوب شرق آسيا در سال هاي 
اخير شناخته شده و با داشتن3 مركز خريد از هفت مركز خريد بزرگ 
دنيا در پايتخت خود، تلاش هاي وزارت فرهنگ و توريسم درزمينه تبليغ 
گردشگري خريد، ايجاد كارناوال هاي خريد و حراج توانسته موقعيتي را 
در بين رقباي اين حوزه كسب كند. درآمد اين كشور از خريد با اختلاف 
بسيار كمي از مراكز اقامتي در كشــور مالزي جايگاه دوم منبع درآمد 
گردشگري قرار دارد و شامل 19/8 بيليون رينگيت يعني 30/2 درصد 

از كل درآمد گردشگري اين كشور در سال 2013 مي شود.  ثقفي افزود: 
بنابراين مي بينيد كه چگونه كشورهاي قدرتمند جهان درزمينه جذب 
گردشگر از پتانسيل خريد كه درواقع بخش عمده آن شامل »گردشگري 
فشن« )Fashion tourism( اســت بهره برده و با ايجاد تجربه هاي 
منحصربه فرد براي گردشگران تشنه خريد، ساخت مراكز خريدي كه 
امكان تجربه و تعامل فرهنگي، سنتي و مردمي را در عين خريد فراهم 
مي آورند و طراحي تورهايي كه مثلا ديدار از يك فروشگاه خاص را شامل 
مي شود، در رونق چرخه صنعت گردشــگري خود مي كوشند. با توجه 
به اين همه فعاليت ها كه ازنظر فرهنگي در دنياي ما رخ مي دهد و تاثير 
بسزايي در اقتصاد كشورها دارد، آيا ايران مي تواند سهمي از اين بخش را 
به خود اختصاص بدهد؟ پرداختن به فشن توريسم و پتانسيل هاي ايران 
در اين زمينه موضوعي است كه در بخش بعدي گفتگو با سيمين ثقفي ، 
كارشناس ارشد گردشگري و اهل رسانه فعال در حوزه توريسم و فشن 

)در مالزي( به آن مي پردازيم. 

بررسي جايگاه لباس ايراني در صنعت گردشگري 

لباسايرانيمحصوليمتفاوتدرگردشگريخريد

معاون فرهنگی، آموزشی و پژوهشی وزارت ورزش و جوانان اعلام كرد: كمتر از 
20 درصد مردم ايران در برنامه روزانه خود ورزش را جای داده اند.

عبدالحميد احمدی اظهار كرد: اين در حاليست كه در بيشتر كشورهای جهان 
دست كم 60 درصد مردم در برنامه روزانه شان ورزش می كنند.

وی افزود: البته از همان 20 درصدی كه در كشــورمان اعلام شده ورزش می 
كنند، سهم مردان بيشــتر اســت و اينكه زنان و دختران ايرانی كمتر ورزش 
می كنند مايه نگرانی جدی است زيرا ســلامت جامعه در گرو سلامت بانوان 
 به خصوص مادران اســت.احمدی تاكيد كرد كه اگر در پی اين هســتيم كه 
نسل های آينده كشور سالم و قوی باشند راهی نداريم جز اينكه ورزش را در 
سبك زندگی شــهروندان ايرانی به خصوص بانوان بگنجانيم و برای اين كار 

لازم است با برنامه های فرهنگی و اقدامات زيرســاختی، ورزش را در جامعه 
نهادينه كنيم.

معاون وزير ورزش و جوانان با تمجيد از اقدام اداره كل ورزش و جوانان استان 
كرمانشاه در دعوت از خيرين و علاقه مندانی كه قصد حمايت از ورزش بانوان 
را دارند، اظهار كرد: اين حركت می تواند آغازگر حركتی سراســری در كشور 
باشد و تبعات مفيدی هم در ورزش همگانی و هم در ورزش قهرمانی در كوتاه و 
بلندمدت داشته باشد.احمدی افزود: وزارت ورزش و جوانان از اين اقدام حمايت 
خواهد كرد و ما معتقد هســتيم كه بهره گيری از ظرفيت های مردم و علاقه 

مندان حامی ورزش می تواند ما را به سمت ايده آل ها سوق دهد.
 وی گفت: رئيــس جمهوری بارها بر واگذاری امور ورزشــی بــه مردم تاكيد 

داشته اند و بر اين باور هستند كه اگر مردم در صحنه های ورزشی ايفای نقش 
كنند، چرخ ورزش كشور روان تر خواهد شد.

احمدی در پايان از افتخارآفرينی های دختران كرمانشــاهی در  رشته های 
مختلف ورزشی در ميادين جهانی به نيكی ياد كرد و بانوان ورزشكار كرمانشاهی 

را مايه افتخار اين استان و كشور برشمرد.
مديركل ورزش و جوانان استان كرمانشــاه نيز در ادامه اين همايش به سابقه 
درخشان بانوان كرمانشاهی در حوزه ورزش و مدال آوری اشاره كرد و گفت: 
بانوان و دختران كرمانشاهی هميشه در ورزش های مختلف حرف هايی برای 

گفتن داشته و دارند.
مجتبی جوهری افزود: استاندار كرمانشاه نيز از حاميان ورزش بانوان است و 

در هفته های اخير كه موضوع حمايت خيرين و فعالان اقتصادی و توليدی از 
ورزش بانوان مطرح شده است، بيشترين تعامل را داشته اند.

جوهری ابراز اميدواری كرد با حمايت های مديران ارشد استان و خيرين علاقه 
مند، شرايط خوبی برای ورزش بانوان در استان كرمانشاه فراهم شود.

وی همچنين بر لزوم اقدامات كارشناسی و زيرساختی در عرصه ورزش بانوان 
استان تاكيد كرد و گفت: در استان فضاهای مناسبی برای ورزش بانوان داريم كه 
اميدواريم با برنامه ريزی درست و حمايت دلسوزان بتوانيم بانوان كرمانشاهی را 

هرچه بيشتر به ورزش علاقمند كنيم.
هم اكنون بيش از 30 هزار ورزشكار خانم در قالب 44 هيات بانوان در استان 

كرمانشاه فعال هستند. 

80 درصد ایرانیان ورزش نمی کنند 

معاون آموزشی وزارت علوم می گويد، 
پذيرش دانشجوی پولی در پرديس های 

خودگردان متوقف شده است.
مجتبــی شــريعتی نياســر، معــاون 
آموزشــی وزارت علــوم در نشســت 
خبری خود با خبرنگاران، خبرهای مهمی در رابطه با سياســت 
هــای معاونت آموزشــی اين وزارتخانه در ســال جديــد داد و 
به نظر می رســد، پذيرش دانشــجوی پولــی در پرديس های 
خودگردان، پذيرش دانشــجوی دكترا  از ســوی دانشگاه ها به 
 صورت مســتقيم و نقص 1400 رشــته دانشــگاه آزاد اسلامی 

مهم ترين آنها بود.
در همين رابطه شريعتی نياسر، از سياست جديد وزارت علوم در 
پذيرش دانشجوی دكترا ، خبرداد و اعلام كرد: آيين نامه پذيرش 
دانشجوی دكترا  ابلاغ شده است. پذيرش دانشجوی دكترا  از سال 
آينده بر اساس سياست های جديد صورت خواهد گرفت. بر اساس 
اين آيين نامه، پذيرش دانشجوی دكترا مستقيما توسط دانشگاه 
صورت می گيرد و يك امتحان عمومی توســط سازمان سنجش 
آموزش كشور برگزار می شود. بعد رشته پذيرش به دانشگاه های 

مجری دوره دكترا واگذار می شود.
معاون آموزشی وزارت علوم به اهداف اين اقدام اشاره كرد و گفت: 
از اين به بعد پذيرش دانشــجوی دكترا  بر اساس اين آيين نامه 
شفاف می شــود. رتبه فرد به دانشگاه ارســال می شود، دانشگاه 
بر اســاس رتبه اعلام شده، يك كف مشــخص اعلام می كند. بر 
اســاس آنچه كه دانشــگاه اعلام كرده، متقاضيان می دانند كه 
به كدام دانشــگاه ها می توانند مراجعه كنند و به كدام دانشــگاه 
مراجعه نكنند و بعد دانشگاه ها با تشخيص خود در پذيرش اين 
دانشجويان اقدام می كنند.وی ادامه داد: بر اساس اين آيين نامه 
به اقتدار دانشگاه های مجری دكترا ، ارزش گذاری شد و همچنين 
برای آزمون سازمان سنجش نيز اعتبار زمانی پيش بينی خواهد 
شد كه به احتمال قوی آزمون سازمان ســنجش دو سال اعتبار 

خواهد داشت.
شــريعتی نياســر گفــت: آيين نامه جديــد دكتــرا هماهنگ 

با اســتانداردهای جهانی اســت و يــك نظام پاســخگويی در 
سازمان سنجش و دانشــگاه های مجری پيش بينی شده است. 
 وزارت علــوم خود نيز نظــارت كامل بر اجرای مفــاد آيين نامه

 را بر عهده دارد.
معاون آموزشی وزارت علوم يادآور شد: همچنين شيوه نامه ای در 
اين خصوص تدوين شده است كه همه ريزه كاری های انجام كار را 

پيش بينی كرده كه ظرف دو ماه آينده ابلاغ می شود.

 دانشجوی پولی در پردیس های خودگران دیگر جذب 
نمی شود

معاون آموزشــی وزارت علوم در ادامه گفت: متاسفانه ارزيابی ها 
نشــان می دهد اهداف مذكور محقق نشده اســت؛ برای همين 
ســاز و كار آن مجدد بررسی می شــود و پذيرش دانشجو در اين 
پرديس ها بــه روش آزمــون غيرمتمركز، متوقف شــد تا زمانی 
 كه ســاز و كارهای جديد ارائه شــود و اين پرديس هــا به اهداف 

قبل بازگردند. وی در ادامه به ساماندهی موسسات آموزش عالی 
اشــاره كرد و گفت: در حــال حاضر 143 موسســه دولتی داريم 
كه بالغ بر 60 مورد آن عمری كمتر از 15 ســال دارند. اين دسته 
از موسسات، اســتاندارد قابل قبول ندارند و طرح ساماندهی اين 
موسســات در دســتور كار قرار دارد و گزارشــی نيز از آنها تهيه 
شده كه چگونه بتوانيم به اين موسســات كمك كنيم تا به سطح 
دانشگاه های قابل قبول ارتقا يابند. شريعتی نياسر به سطح بندی 

موسسات دولتی اشاره كرد و گفت: به غير از 10 دانشگاه گروه يك، 
مابقی موسسات دولتی به يك چشــم ديده می شوند؛ ضابطه مند 
نيستند و نمی توانيم آنها را متمايز كنيم. بر همين اساس طرحی 
شروع شده است كه اميدواريم تا آخر شهريور ماه به نتيجه برسدتا 
بتوانيم اين موسســات را ســطح بندی كرده و يــك تعريف قابل 
 قبول ارائــه دهيم و مطابق با هر دانشــگاه، ماموريتــی برای آنها 

تعيين كنيم.

 معاون آموزشی وزارت علوم خبر داد

توقفپذيرشدانشجودرپرديسهایپولی
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کشاورزي

ماهيان خاوياري از گونه هاي ارزشمند 
و فســيل زنده درياي خزر  هستند، 
كه براثر عواملي چون صيد بي رويه و 
غيرمجاز و از بين رفتن زيستگاه هاي 
اصلي و محل تخم ريزي روبه انقراض 
اند. براســاس آنچه كارشناســان اعلام مي كنند، تعدادي از 
گونه هاي ماهيان خاوياري در درياي خزر از بين رفته اند و اگر 
اين روند ادامه داشته باشــد، خيلي زود خزر خالي از ماهيان 

خاوياري مي شود. 
درياي خزر در نقاط نزديك به سواحل استان گلستان به دليل 
آرام بودن آب و همچنين ارتباطي كه با گرگانرود و قره ســو 
دارد، يكي از مهم ترين زيســتگاه های ماهي خاوياري اســت 
كه به دليل ساختن سدها و كم شدن آب رودخانه ها، ماهيان 
خاوياري كه رودكوچ هستند، نمي توانند در فصل تخم ريزي 

به رودخانه مهاجرت كنند. 

  كاهــش خاويــار اســتحصال شــده از خزر از
 3 هزار تن به 20 تن

از ســويي ديگر دام صيادان غيرمجاز هميشــه در دريا پهن 
است و اينگونه ماهيان كه فسيل هاي زنده درياي خزر با بيش 
از ۲۵۰ ميليون ســال قدمت هستند، اســير اين دام ها شده 
و با قيمت هــاي چند ده ميليون تومان به فروش مي رســند. 
بهره برداري از ماهيان خاوياري با حداكثر برداشت حدود ۲۷ 
هزار تن در ســال ۱۹۸۷ ميلادي به همراه ۳ هزار تن خاويار، 
امروزه به ذخيره بهره برداري با برآوردي حدود ۲۸۰ تن گوشت 

و ۲۰ تن خاويار رسيده است. 

 صنايع وابسته به خاويار در سواحل ايجاد شود
معاون هماهنگي امور اقتصادي و بين الملل استانداري گلستان 
درباره وضعيت خاويار خزر مي گويد: در سال هاي اخير عوامل 
متعددي از جمله صيد غيرمجاز و آلودگي درياي خزر موجب 
كاهش ذخاير خاويار شــده اســت. مجيد دهنوي مي افزايد: 
اگر شرايط مانند گذشته شــود و صنايع وابسته به خاويار نيز 
در شهرهاي ساحلي ايجاد شــود، مي توان اميدوار بود كه هم 
افزايش اشــتغال و هم ارزش افزوده بالا را در سواحل استان 
داشته باشيم و ديگر رشــد فزاينده بيكاري در مناطقي مانند 
گميشان و بندرتركمن را شاهد نباشيم. وي تصريح مي كند: 

هم اكنون پرورش ماهيان خاوياري در استان به صورت تكثير 
مصنوعي انجام مي شــود و به دليل آرام بودن خليج گرگان 

شرايط تكثير در اين منطقه فراهم است. 

 كاهش 300 برابري صيد ماهيان خاوياري
به گفته مســئولان، ميزان صيد ماهيان خاوياري نســبت به 
گذشــته هاي نه چندان دور حدود ۳۰۰ برابر كاهش يافته و 
گفته هاي ديگر كارشناسان وخامت اين اوضاع را بيشتر تشريح 

مي كند. مدير امور ماهيان خاوياري استان، با تاييد اين موضوع، 
درباره وضعيت ماهيان خاوياري استان مي گويد: گلستان به 
دليل زيستگاه هاي طبيعي و سواحل كم عمق همواره داراي 
مقــام اول صيد ماهيان مولد خاوياري در مقايســه با ســاير 
استان هاي شمالي در كشور است. سيد مصطفي عقيلي نژاد 
در گفتگو با مهر، مي افزايد: اما متاســفانه آلودگي رودخانه ها 
باعث شــده زاد و ولد ماهيان خاوياري تــا ۳۰۰ برابر كاهش 
پيدا كند. وي اضافه مي كند: علاوه بــر آن صيد بيش از حد، 

قاچاق، ساخت سد روي رودخانه ها، تخريب محل تخم ريزي 
و آلودگي هاي محيط زيســتي بيش از ۳ گونه از انواع ماهيان 

خاوياري سواحل استان را تا مرحله انقراض كشانده است. 

 توافقنامه روساي جمهوری 5 كشور ساحلي براي 
ممنوعيت صيد تجاري

عقيلي نژاد مي افزايد: نبود مديريت واحد در مراحل كاشــت 
و برداشــت ذخاير ماهيان خاوياري درياي خزر، از بين رفتن 

تخم ريزگاه هاي طبيعي در حوزه رودخانه ها و كاهش شديد 
تكثير مصنوعــي و افزايش صيــد غيرقانوني حــوزه خزر از 
مهم ترين عوامــل ايجاد كننده بحران فعلــي حاكم بر ذخاير 
ماهيان خاوياري اســت. وي بيان مي كند: تنظيم توافقنامه 
روساي جمهوري ۵ كشور حاشيه درياي خزر درباره ممنوعيت 
صيد تجاري، در صورت ايجاد شــرايط همكاري مشــترك 
مي تواند روزنــه اميدي براي احيا و نجــات ماهيان خاوياري 

درياي خزر و حفظ آن براي نسل هاي آينده باشد. 

نسل ماهيان خاوياري با صيد بي رويه و نابودي زيستگاه ها در خطر است

ماهی خاويار خزر در مسیر  انقراض 

مديرعامل شركت آبزي اكسير كوثر 
وابسته به بنياد شــهيد گفت: توليد 
لاين بومي ماهي قزل آلا طي ۲ سال 
آينده در كشور امكان پذير مي شود. 
ميثم صالحي افزود: شــركت مذكور 
از سال ۹۰ فعاليت خود را شروع كرده و در اين مدت حدود 
۳۰ ميليارد تومان در بحث آبزي پروري سرمايه گذاري كرده 
كه عمده فعاليت آن درباره پرورش ماهي قزل آلا بوده است. 
وي با بيان اينكه هدف نهايي شركت تكميل زنجيره تامين 
اســت، افزود: تامين نهاده اوليه توليد، خــوراك، فرآوري و 
عرضه مستقيم به مصرف كننده بدون حضور هيچ واسطه اي 

از اهداف اين شركت است. 

 قيمت قزال آلا در ايران يك چهارم جهان است
مديرعامل شركت آبزي اكسير با اشــاره به پرورش ماهي در 
قفس گفت: ما علاوه بر اينكه درحال پرورش ماهي در قفس در 
قصر شيرين هستيم بحث توليد و بومي سازي توليد قفس ها 
را هم به طور جدي دنبال مي كنيم به طوري كه در اين شركت 
دانش توليد و نصب قفس پرورش ماهي بومي سازي و امكانات 
و تجهيزات آن در داخل كشــور فراهم شــده است. وي بيان 
داشت: در اقتصاد مقاومتي تاكيد بنياد كوثر توليد غذاي سالم 
براي مردم ، امنيت توليد غذاي ســالم و به حداقل رســاندن 
واردات اســت. وي افزود: قزل آلا جزو آزاد ماهياني است كه 
داراي كيفيت خوبي است و در ايران با حدود يك چهارم قيمت 
 نســبت به برخي كشــورهاي اروپايي از جمله فرانسه توليد 

مي شود. 

  بومي ســازي تخم قزل آلا براي صرفه جويي 240 
ميليارد توماني

عضو هيات مديره شــركت آبزي اكســير كوثر نيــز با بيان 
اينكــه تكنيك توليد تخم چشــم زده اصلاح نژاد شــده در 
ايــران وجود نــدارد، بيان داشــت: ســالانه حــدود ۳۰۰ 
 ميليون تــن تخم چشــم زده به كشــور بــه ارزش حدود
 ۲4۰ ميليــارد تومــان وارد مي شــود و شــركت آبــزي 
اكســير كوثــر در تــلاش بــراي بومي ســازي توليــد 
 ايــن محصــول اســت تــا از خــروج ارز جلوگيــري 

كند.
 عمار صالحــي فارســاني با بيــان اينكه تخم چشــم زده 
وارداتي تمامــا ماده اســت، اظهار داشــت: ما بــه دنبال 
بهره گيــري از تكنيكــي هســتيم تــا در ســال جــاري 
 بحــث مولد ســازي و توليــد انبــوه را بــه مرحلــه اجرا 

در آوريم. 

   90 درصد ذخيره ژنتيكي مولدهاي بومي ايران از 
بين رفت

مديرعامل شــركت آبزي اكســير كوثر در پاســخ به سوال 
مبني بر اينكه آيا شــركت شــما با بيمــاري VHS ماهي 

رنگين كمان )قــزل آلا( كه مدتي اســت مــزارع پرورش 
ماهيان ســردابي را درگير كــرده، مواجه شــد، گفت: اين 
ويــروس از طريــق واردات تخــم چشــم زده به كشــور 
وارد شــد. ســال گذشــته به دليل ويروس وي اچ اس 6 تن 

تخم چشــم زده ماهي قزل  آلا و ۸۰ تن مولد با كيفيت توليد 
تخم چشــم زده را طبق نظر ســازمان دامپزشكي معدوم و 
 حذف كرديم و در نتيجه آن متحمل خســارات ميلياردي 

شديم. 

صالحي فارســاني در ادامه اين نشســت اظهار داشــت: در 
اثر بروز ويــروس VHS ذخيــره ژنتيكي چندين ســاله 
حدود ۹۰ درصــد از بين رفت و به عبارتــي مولدهاي بومي 
ايران كه تخم چشــم زده و بچه ماهي توليــد مي كردند از 

بين رفتند. وي افزود: تا دو ســال آينــده مولد بومي اصلاح 
نژاد تمامــا ماده در اختيــار پرورش دهنــدگان ايراني قرار 
 مي گيرد و پتانســيل مــا توليد بيــش از ۵۰ درصــد نياز

 كشور است. 

 خسارت ميلياردي ويروس وي اچ اس به صنعت آبزي پروري

قزل آلاي بومي تولید  می شود
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درحال حاضر با توجــه به نزديكي ماه 
مبارك رمضان بازار خريد و فروش طلا 
رونقي ندارد ولي پيش بيني مي شود بعد 
از ماه رمضان رونق به بازار برگردد ولي 
تغييرات قيمتي خاصــي را نمي توان 

پيش بيني كرد. 
رئيس اتحاديه طلا و جواهر در اين باره در گفتگو با »كســب و 
كار« گفت: معمولا در ماه مبارك رمضان با كاهش تقاضا روبه رو 
هستيم و با توجه به اينكه عرضه و تقاضا متعادل است، مي توان 

گفت كه بازار باثباتي را پيش رو داريم. 
محمد كشتي آراي در پاســخ به اينكه با توجه به نزديك  شدن 
به ماه مبارك رمضان آيا تاثيراتي را در بازار طلا و ســكه شاهد 
خواهيم بود؟ اظهار كرد: در اين ايام ميزان تقاضا كاهش مي يابد 
و تا بعد از ماه مبارك رمضان معمولا نوســاني را در بازار شاهد 

نخواهيم بود. 
كشتي آراي با اشاره به رونق بازار طلا در فصل تابستان نيز گفت: 
معمولا فصل تابستان بهترين فصل رونق كار در همه ابعاد است 
و به نظر مي رسد از اواسط ماه مبارك رمضان بازارها فعال شوند 

و رونق بيشتري بگيرند. 
وي همچنين خاطرنشان كرد: با پايان فصل امتحانات درگيري 
خانواده ها درباره مسائل امتحانات دانش آموزان كمتر مي شود 
و اين تابستان بهترين فرصت براي خريد و فروش طلا به شمار 
مي رود. همچنين مناســبت هاي خوبي در پيــش رو داريم و 

اميدوارم اين مناسبت ها رونق بيشتري را به بازار دهد. 
صاحبان سرمايه براي انتقال پول به بازار طلا انگيزه 

ندارند
رئيس اتحاديه طــلا و جواهر همچنين در ادامه اظهار داشــت: با 
گذشت چندين هفته از مصوبه شــوراي پول و اعتبار و كاهش 2 
درصدي نرخ سود سپرده هاي بانكي، انگيزه اي براي هدايت صاحبان 

سرمايه و انتقال پول هايشان به بازار طلا ايجاد نشد. 
محمد كشــتي آراي درباره تاثيــر كاهش 2درصدي نرخ ســود 
ســپرده هاي بانكي بر بازار طلا، افزود: هرچند نرخ سود سپرده ها 
براســاس مصوبه شــوراي پول و اعتبار دو درصد كاهش يافت اما 
اين نرخ هنــوز از نرخ تورم بالاتر اســت و به هميــن دليل رغبت 
ســپرده گذاري در بانك ها بالاســت. وي اظهار داشــت: علاوه بر 
اين قيمت طلا در بازارهاي داخلي و جهاني در دو ســال گذشته 

 نوسان چنداني نداشــته به طوري كه اين بازار نيز جذابيتي براي 
سرمايه گذاري ندارد. 

منابع مالي به سمت سوددهي سوق مي يابد 
وي با بيان آنكه منابع مالي به ســمتي سوق مي يابد كه سوددهي 
داشته باشد، ادامه داد: بازار طلا در دو سال گذشته پارامتر سوددهي را 
از دست داده و به همين دليل سرمايه اي به اين بازار جذب نمي شود. 
رئيس اتحاديه طلا و جواهر، گفت: علاوه بر بازار طلا، بازار ســكه 

نيز در دو سال گذشته نوســانات محدودي داشته به همين دليل 
سرمايه گذاري در بازار سكه نيز كاهش يافته است. 

كشتي آراي با بيان آنكه، سرمايه گذاران از بازار سكه سودي عايدشان 
نشده است، اظهار داشــت: اين درحالي است كه سپرده گذاري در 
بانك ها و موسسات مالي سود مناسبي عايد سپرده گذاران مي كند. 
وي تصريح كرد: در دو سال گذشته هيچ سرمايه چشمگيري به بازار 
طلا وارد نشده و كاهش دو درصدي نرخ سود سپرده هاي بانكي نيز 

باعث جذب سرمايه ها به اين بازار نخواهد شد. 

رئيس اتحاديه طلا و جواهر با بيان آنكه نوسان قيمت طلا در دو تا 
سه سال گذشته در بازار طلا عادي بوده، افزود: بعيد است سرمايه ها 
از بانك ها خارج شــود ضمن آنكه قراردادهاي قبلي بانك ها براي 
سپرده ها هنوز به قوت خود باقي است.  وي با بيان اينكه بازار طلا 
در سال هاي گذشــته با ركود شديدي مواجه شــده است، گفت: 
بازدهي پايين اين بازار ســبب شده هم ســهم مصرف كنندگان 
 اين بــازار و هــم توليدكننــدگان مصنوعــات طلا در كشــور 

كاهش يابد. 

كشتي آراي تصريح كرد: ميزان ركود در بازار طلا و سكه به ميزاني 
است كه بانك مركزي ديگر در بانك كارگشايي حراج سكه انجام 

نمي دهد زيرا ديگر نيازي به حراج نيست. 
وي يادآور مي شود كه شوراي پول و اعتبار در مصوبه خود برخي از 4 
شرط بانك ها را در تعيين نرخ سود بانكي تامين كرده است. براساس 
مصوبه شوراي پول و اعتبار نرخ سود سپرده هاي يك ساله 20 درصد، 
نرخ سود تسهيلات بانكي براي عقود مشاركتي 24 درصد و نرخ سود 

عقود مبادله اي 21 درصد تعيين شد.

رئيسسابقاتحاديهطلاوجواهرازکاهشتقاضابرايخريدطلاميگويد

سرمايهايجذببازارطلانميشود

رئيس اتحاديه موسسات توريســتي و اتومبيل كرايه 
گفت: اتحاديه از سال گذشــته كه نرخ ها را با تصويب 
هيات عالي نظارت 10 درصد افزايش داده تا به امروز 
ديگر افزايش قيمتي در اين صنف نداشته و درخواست 

افزايش نرخ كرايه را براي سال جاري نداده است. 

فعاليت 600 واحد غيرمجاز در تهران
رئيس اتحاديه موسسات توريستي و اتومبيل كرايه در گفتگو با »كسب و كار«، 
درباره آخرين وضعيت اين اتحاديه، گفــت: اتحاديه هم اكنون 1۷00 واحد را 
تحت نظارت دارد و براساس قوانين اتحاديه تلاش داريم اقدامات لازم را براي 
بهبود انجام دهيم. البته بايد اشاره كرد ۶00 واحد غيرمجاز نيز در سطح شهر 

تهران فعال هستند كه ما به دنبال برخورد با آنان هستيم. 
سيدحسن هاشمي تيرآبادي ادامه داد: تعداد واحدهاي غيرمجاز فعال در اين 

صنف به ۶00 عدد مي رسد كه ما روزانه 10 تا 15 واحد را پلمب مي كنيم. 
به گفته هاشمي، طولاني بودن مراحل رســيدگي به درخواست مجوز، تاكيد 
جدي اتحاديه روي بررسي صلاحيت اخلاقي و حرفه ای متقاضيان راه اندازي 
آژانس، نداشتن برخي شــرايط از جمله متراژ كم بعضي مغازه هاي اجاره شده 
براي راه اندازي آژانس و... از مهم ترين دلايلي اســت كه باعث مي شود برخي 

آژانس داران براي گرفتن مجوز كوتاهي كنند. 
با وجود اين ، شناسايي آژانس هاي بدون مجوز شروع شده است، به طوري كه 
اكنون روزانه براي 10 مورد از اين آژانس هاي بدون مجوز نامه ابلاغيه رسمي 
مبني بر اينكه بايد هرچه سريع تر نســبت به گرفتن مجوز اقدام كنند، ارسال 

مي شود. 
رئيس اتحاديه موسســات توريســتي و كرايه اتومبيل تهران، از آن دسته از 
آژانس هاي بــدون مجوزي كه تاكنون بــراي گرفتن مجوز اقــدام نكرده اند، 
مي خواهد هرچه سريع تر با مراجعه به اتحاديه براي طي مراحل قانوني و بررسي 
صلاحيت واگذاري مجوز اقــدام كنند، چون در غير اين صــورت عواقب اين 

كوتاهي به طور مستقيم متوجه مسئولان اين آژانس ها خواهد بود. 
وي افزود: اين اتحاديه از سال گذشته تا به امروز نرخ كرايه هاي خود را افزايش 
نداده است و اگر امروز مسافران با هرگونه افزايش مواجه هستند بدانند كه از 

موسسات غيرمجاز، خودرو درخواست كرده اند. 

تمامي خودرو ها به سيستم كيلومتر شمار مجهز مي شوند
هاشمي اظهار كرد: تلاش داريم  تمامي خودرو ها را به سيستم كيلومتر شمار 
مجهز كنيم چراكه در اين صورت درصد تخلفــات كاهش خواهد يافت. البته 

اميدواريم در اين زمينه دولت نيز حمايت هاي لازم را انجام دهد. 

۷۳۳۵؛ تلفن رسيدگي به شكايات
وي درباره پرداخت ماليات برارزش افزوده نيز گفت: در ابتدا اعلام شده بود  اتحاديه 
بايد ماليات بر ارزش افزوده را پرداخت كند اما ما صنفي هستيم كه به مردم خدمت 
ارائه مي كنيم و با صحبت هايي كه انجام شده ماليات برارزش افزوده به اين صنف تعلق 
نگرفت. با اين همه هنوز نتيجه نهايي براي سال جاري به ما اعلام نشده است.  وي با 
اعلام شماره تلفن ۷۳۳5 نيز گفت: مردم مي توانند تمامي شكايات خود را از طريق 

اين شماره به ما اطلاع دهند و ما نيز سريعا پيگيري خواهيم كرد. 

اجاره ماشين هاي گران قيمت در برخي از آژانس ها
هاشــمي بــه اجــاره ماشــين هاي گران قيمــت در برخــي از آژانس هــا 

اشــاره كرد و گفــت: معمــولا اين خودروهــا متعلق بــه آژانس نيســت و 
صاحــب خودرو بــا همــكاري آژانس برخــي اقدامــات را انجــام مي دهد. 
البته مواردي هم مشــاهده شده اســت كه شــركت هايي بالغ بر 20 خودرو 
 خارجــي در اختيار دارنــد و آنهــا را براســاس توافق هاي ميــان دو طرف

 اجاره مي دهند. 

تك نرخي شدن سوخت تاثيري بر نرخ كرايه ها ندارد
رئيس اتحاديه موسسات توريستي و اتومبيل كرايه با بيان اينكه تك نرخي شدن 
سوخت تاثيري در نرخ كرايه ها نخواهد داشت، گفت: حدود 20 هزار راننده در 

اين بخش براي دريافت كارت طرح ترافيك منتظر و بلاتكليف هستند. 

سيدحسن هاشــمي تيرآبادي اظهار كرد: با توجه به تك نرخي شدن سوخت، 
همه تلاش مان را كرديم نرخ كرايه ها در صنف اتومبيل كرايه افزايش نيابد. 

وي افزود: افزايش نرخ موسسات توريســتي و اتومبيل كرايه در ديگر صنوف 
تاثير خواهد داشت. 

هاشمي با بيان اينكه حدود يك سوم از رانندگان موسسات توريستي و اتومبيل 
كرايه كارت سوخت داشتند، گفت: تك نرخي شدن سوخت تاثيري در فعاليت 
اكثر اعضاي ما ندارد و كساني كه كارت سوخت داشتند متاثر از تك نرخي شدن 
بنزين مي شوند كه از آنها درخواست كرديم امسال افزايش قيمت نداشته باشند. 
رئيس اتحاديه موسسات توريســتي و اتومبيل كرايه در عين حال بيان كرد: 
اگر اين تعداد از رانندگان و اعضاي صنــف ما بخواهند افزايش قيمت را اعمال 

 كنند بايد مورد بررســي قرار گيرد و جزئيات آن نيز در هيــات عالي نظارت 
بررسي شود. 

60 هزار راننده در سه شيفت فعاليت مي كنند
رئيس اتحاديه موسسات توريستي و اتومبيل كرايه با بيان اينكه حدود ۶0 هزار 
راننده داريم كه در سه شــيفت فعاليت مي كنند، گفت: معضل اصلي صنف ما 
بحث تردد در محدوده هاي زوج و فرد است و حدود 20 هزار راننده بلاتكليف 
هستند. هاشمي اظهار كرد: مسئولان در شــوراي عالي ترافيك قرار بود نتايج 
بررســي اين موضوع را هفته گذشــته اعلام كنند و ما هنوز منتظر نظر شورا 

هستيم تا مشكل اين تعداد رانندگان برطرف شود. 

بلاتكليفي20هزاررانندهبرايدريافتطرحترافيك

پلمبروزانه15موسسهاتومبيلكرايهغيرمجاز

اصناف
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اصول تجارت الكترونيك  و فروشگاه هاي آنلاين
يكي از راه هاي ايجاد كسب وكار روي آوردن 
به دنيايي به نام »تجارت الكترونيكي« است. 
ايجاد يك فروشگاه آنلاين از راه هاي ايجاد 
يك كســب و كار اينترنتي است. فروشگاه 
آنلايــن به هر وب ســايتي كــه متصل به 
درگاه پرداخت الكترونيك باشد و به نوعي 
محصولي را مورد معاملــه قرار دهد، گفته 
مي شود. در احداث يك كسب وكار اينترنتي موارد زيادي دخيل و مهم هستند 

كه از آن جمله مي توان به موارد زير اشاره كرد: 
مديريت مشتري: به اين معنا كه بتوانيم مطالبات كاربران و مشتريان خود را 
فراهم آورده و يك سازماندهي خاصي درباره رفتار با كاربران مان داشته باشيم. 
SEO و SEO : SEM بهينه ســازي وب ســايت براي موتورهاي جستجو 
به منظور افزايش بازديدكننــدگان و SEM به معنــاي بازاريابي به كمك 

موتورهاي جستجو است. 
طراحي يك رابط كاربري براي مشتري: اختصاص دادن يك صفحه اختصاصي 
به كاربران  مهمان و كاربران عضو براي عمليات خريدشان مي تواند وجه تمايز 

شما از ديگران باشد. 
مقياس پذيري: توجه به بــازار حقيقي براي ارائــه محصولات تان به صورت 
مجازي شما را به موفقيت نزديك تر مي كند. هميشه بايد بدانيد گزينه اول 
انسان ها، خريد در دنياي واقعي است. پس براي اينكه بتوانيد مشتري را جذب 
كنيد بايد با بازار واقعي تفاوت هاي كوچكي داشــته باشيد زيرا تفاوت هاي 

بزرگ بي اعتمادي ايجاد مي كنند. 
امنيت: حفظ اطلاعات كاربران ثبت نام كرده، حفظ اطلاعات حســاب هاي 
بانكي آنها در صورت دريافت توسط شما و ثبات فروشگاه شما همگي در زمينه 

تامين امنيت  اهميت دارند. 
تحليل: تحليل رفتار كاربران و بينندگان كمك زيادي به شما در جهت جذب 

آنها خواهد كرد. 
خبرنامه: خبرنامه به صورت ايميلي و پيامكي وســيله لازم و ضروري براي 

اطلاع رساني به مشتريان تان در زمان هاي خاص است. 
ارسال: ارسال به موقع، سريع و سالم محصولات و اطمينان از رسيدن آنها وجه 

تمايز شما از رقباي تان خواهد بود.

و چنين گفت كاتلر
اين كتاب در واقع چكيــده تجارب، نظرات تخصصي 
و كارشناســي نابغه علم بازاريابي، فيليپ كاتلر است. 
چارچوب اين كتاب به صورت سوال مطرح شده است و 
جواب هاي مشخص كاتلر را در تمام زمينه هاي بازاريابي 
دربر مي گيرد. اين ســوالات از بين هزاران پرسشــي 
استخراج شده اند كه در طي ساليان از سوي مشتريان، 
مديران، دانشجويان، روزنامه نگاران و شركت كنندگان 
در سمينارها، از كاتلر پرسيده شــده اند. خواندن اين 

كتاب به چند گروه به شدت توصيه مي شود: 
علاقه منداني كه در مورد موضوعات گوناگون بازاريابي هنوز سوالات بي پاسخي 
دارند و تاكنون موفق به يافتن پاسخي مشخص براي آنها نشده اند؛ افرادي كه تازه 
زمينه بازاريابي را كشف كرده اند و براي ده ها سوال خود به دنبال پاسخ هاي سريع 
و مشخصي هستند تا بعدها موضوعات مربوطه را به دقت و كامل تر مطالعه كنند؛ 
مديران، كارشناسان و متخصصين بازاريابي كه احساس مي كنند لازم است هر از 

چندگاهي يك بار مروري سريع در موضوعات بازاريابي داشته باشند. 
برخي ايده هاي كاتلر در اين كتاب عبارتند از: 

بازاريابي تركيبــي از هنر، مهارت و علم اســت. در دوران ركود نقش و كاركرد 
بازاريابي كم نمي شود، فقط بازارياباني كه دچار كمبود قوه تخيل هستند، كم 
مي آورند و شكســت مي خورند. دوران ريخت وپاش هاي تبليغات تلويزيوني 
به سرعت در حال سپري شدن است. به شــركت ها توصيه مي كنم تا بودجه 
تلويزيوني را كم كنند. تعداد بينندگان تلويزيون در حال كاهش است. بازاريابي، 
موتور محركه استراتژي هر شركت است. معتقدم شركت هاي پيرو اخلاقيات، در 
بلندمدت از شركت هايي كه پايبند اخلاقيات نيستند جلوتر خواهند بود. بازارياب 
خلاق بايد بتواند گوشه هاي مخفي تقاضاهاي خفته را گرفته و به آنها پاسخ مثبت 
دهد. كساني جذب حرفه بازاريابي مي شوند كه به چالش كشيدن، سروكارداشتن 

با انسان ها، جنگ و رقابت، نوآور و خلاق بودن برايشان جذاب باشد. 

مهارت

معرفي
اينقدر هزينه های زندگی زياد شده و هر روز شوک 
جديدی به بازار اقلام مصرفی مردم وارد می شود 
كه بايد از كوچكتريــن گزينه ها به عنوان يك راه 

صرفه جويی در هزينه ها استفاده كرد. 
محيط خانواده يك مكان مستعد برای صرفه جويی 
در هزينه هاســت و نقش خانم ها صدالبته بسيار 
پررنگ اســت. يكی از راه هايی كــه می توان به 

اقتصاد خانواده كمك كرد، درست مصرف كردن 
مواد موجود در منزل است؛ در اين باره ما به شما 

راهكارهايی پيشنهاد می كنيم:   
خانم های خانــه دار به جای اينكه خيار شــور را 
با قيمت بالا از مغــازه بالايی خريــداری كنند، 

مي توانند به راحتی در منزل آن را تهيه كنند.  
پشــتی های قديمی كه معمولا يــادگار جهيزيه 
خانم ها هستند، ممكن است بعد از چندين سال 
كهنه شوند. آنها را دور نيندازيد، بلكه قسمت رويي 
آنها را جدا كنيد و از آن به عنوان پادري در منزل 

استفاده كنيد و شكل هاي متنوعي نيز به پادري 
خود بدهيد.  

هميشــه پيش مي آيــد كه ظرف ترشــي خالي 
مي شود، ولي هميشــه مقدار قابل توجهي سركه 
در ظرف باقي مي ماند؛ براي اينكه در مخارج خود 
صرفه جويي كرده باشيد، دوباره با استفاده از سركه 

باقي مانده دوباره ترشي درست كنيد.

صرفه جویی در مخارج خانه

اجراي ايده قبل از اجرا
راهکار

 يك شركت با دو نام! 
تكليف چيست؟

اگرچه به ندرت اتفــاق می افتد اما اين امكان 
وجود دارد كه نام يك شــركت در اداره ثبت 
شركت ها با نام شرک ثبت شده ديگري مشابه 
و يا حتی يكسان باشد. با فرض يكسان بودن 
اسامی، حق اعتراض براي شركت قديمي تر 
انكارناپذير اســت  اما مورد مشابهت دو اسم 
نياز به بررســي دقيقی دارد. هر شــباهتي 
نمي تواند براي شــركت ثبت شده قديمي تر 
مجوز اعتراض و احقاق حق باشد. شباهت بايد 
تا جايي باشد كه باعث اشتباه بيشتر افراد در 
تشخيص و تميز بين دو شركت شود. به عنوان 
مثال خلف وعده يك شركت موجب مسئوليت 
مدني يا كيفري شركت ديگر شود. اما پرسش 
مهم اين اســت، كدام مرجع و بر طبق كدام 
قانون مي تواند به اين امر رســيدگي كند؛ در 
پاسخ بايد گفت، با توجه به سكوت قانونگذار 
در خصوص چگونگي مطالبه حق در خصوص 
امر مذكور بايد با توجه به قانون اساسي و قانون 
آيين دادرسي دادگاه هاي عمومي و انقلاب در 
امور مدني مي توان حق اقامه دعوا در دادگاه 
عمومي در اعتراض به انتخاب نام مشابه توسط 
شركت جديد التاســيس و حتي درخواست 
ابطال آن را براي ذينفع يا همان شركت قبلا 

تاسيس شده قائل بود.

 مقدمات شروع به كار
 سردفتر ازدواج

كساني كه به سردفتري ازدواج انتخاب مي شوند 
مكلفند حداقل ظرف مدت ۳ ماه از تاريخ دريافت 
ابلاغ نسبت به تاسيس دفترخانه اقدام كنند والا 
ابلاغ آنان كان لم يكن تلقي خواهد شــد. مهر 
و تابلوی دفاتر ازدواج و طــلاق بايد طبق نمونه 
تصويبي سازمان ثبت باشد و سردفتران حق دخل 
و تصرف در آن را ندارند و بايد در كليه اوراق شماره 
و محل دفترخانه و نام مشخصات كامل سردفتر 

چاپ شود.
 نكته جالب اينكه اقدامات تبليغاتي از قبيل انتشار 
آگهي و چاپ كارت هاي تبليغي و غيره و همچنين 

دايركردن اتاق عقد به كلي ممنوع است.

حقوق کسب و کار آموزش

اســتفاده از عناصر متنوع تبليغاتی در آگهی ها 
می تواند به اعتماد مخاطبان جامعه  هدف به پيام 
تبليغاتی موردنظر شــما كمك كند؛ اما بايد در 
نظر داشــت كه گاهی طراحی يك پيام تبليغاتی 
با عناصری كه به قشر، قوم يا شغل خاصی اشاره 

می كند، می تواند دردسرساز باشد. 
در مواقعي شباهت نام فاميلی انتخاب شده برای 
يك خانواده باشــخصيت و نقــش منفی در يك 
سريال پربيننده، باعث سوءتفاهم و عصبانيت يك 
قوميت بزرگ در كشــورمان شده و اعتراض هاي 
جدی ايجاد مي كند. نقد اين اتفاق به نظام نظارتی 
توليد و پخش در سازمان صداوسيما  بر می گردد؛ 
اما به عنــوان درس تبليغاتی بايــد از آن عبرت 

گرفــت و متوجه بــود كه گاهی حتــی انتخاب 
 )ظاهرا( تصادفی يك نام می تواند چه بلوايی برپا 

كند. 
ما در كشــوری زندگی می كنيم كه تنوع عجيب 
قوميت ها و فرهنگ های آن، تهديدها و فرصت های 
فراوانی بــرای كارزارهای رســانه ای و تبليغاتی 
پديد آورده اســت. در بســياری از آگهی ها برای 
تاكيد بر گستردگی فراگيری خدمتی كه عرضه 
می شود، از لباس و گويش همه اقوام اصلی ايرانی 
استفاده می كنند. موضوعی كه گرچه ساده و حتی 
كليشه ای است اما اگر در آن دقت نشود، می تواند 
دردسرساز باشــد.  در رســانه ها نظرياتی رايج 
درباره انگاره سازی يا ساخت تصاوير كليشه ای از 

پديده ها و شغل ها و موضوعات مختلف وجود دارد؛ 
مطابق اين نظريات اين رسانه ها هستند كه تصور 
ذهنی ما از بســياری از افراد و اقشار را می سازند. 
برای هميــن، گاه تغيير يــا زدودن يك تصوير 
كليشــه ای حتی منفی از يك قشر، ممكن است 

خود جنجال آفرين باشد. نكته عجيب 
اين است كه گاهی حتی بسياری 
از اقشار، همان تصوير نه چندان 

بــاور مثبت را درباره خود 
دارنــد. مراقــب 
باشــيد طراحــی 

پيامی كه به قشری 
خاص برمی گــردد، به 

 جــای اعتمادســازی، بحران 
نسازد. 

تبليغيابحراندرآگهىها

 بهترين عطر برای محيط های كار
برای مكان ها و محيط های اداری بهترين پيشنهاد تركيب عطرهای چوبی 
است، نه عطر هايی كه در آن از بوهای اورينتال و يا شرقی استفاده می شود؛ 
زيرا در ساخت اين گونه از عطرها بيشتر از ريشه ها و ادويه جات مثل دارچين 
و زنجبيل استفاده می شود كه نمی تواند مناسب با يك محيط رسمی و اداری 
باشد. عطر، شخصيت شما را در محيط كاری به رخ می كشد؛ در واقع چنانكه از 
يك گل و رنگ خاص آن می توان به عنوان هديه ای برای يك دوست، يا مفهوم 
زيبايی و يا حتی پيامی برای دشمنی به كار برد، بايد دانست كه عطر نيز چنين 
خاصيتی دارد. عطرها به انواع اسپرت،كلاســيك، گرم، سرد، شيرين و تلخ 
تقسيم می شوند كه البته بسياری از خريداران عطر تصور درستی از اين موارد 
ندارند. سازنده عطر اگر بوهای ادويه و چوب و رايحه  ميوه های شرقی و... را در 
عطر خود بكار ببرد، عطر گرم است و اگر تركيبات كُكتل ميوه و يا ليمو را در 
عطر خود به كار ببرد، آن عطر به ما احساس سردی می دهد.  خريدار عطر بايد 
در هنگام خريد آن مشخص كند آيا عطری روزانه و برای مصارف كاری و در 
محيط های كارگاهی می خواهد خريداری كند و يا عطری مخصوص مهمانی. 
هنگامی كه تصميم داريد با لباس های اسپرت عطر بزنيد، نبايد كلمه سرد يا 
گرم را برای خريد عطر بكار ببريد، بلكه درخواستتان از فروشنده بايد عطری 

اسپرت باشد كه بتوانيد با لباس های اسپرتتان آن را استفاده كنيد.

راهنما

احتمالا اين را شنيده ايد كه مي گويند: هيچ ايده اي 
بدون اجرا به درد نمي خورد. بهترين ايده را هم كه 
داشته باشــي، تا زماني كه آن ايده گوشه ذهنت 
خاک بخورد، از آن پولي درنمي آيد! اما اين فقط 
يك جنبه ماجراســت. تا ايده اجرا نشود، معلوم 
نيســت چقدر خوش بينانه و خيالي است و چقدر 

عملياتي خواهد بود. 
اما چطور بفهميم ايده مان قابل اجراســت؟ يكي 
از راه هاي مناســب بــراي ايــن كار به ويژه براي 

كســب وكارهاي خدماتــي، تحقيــق و گرفتن 
مشــاوره از افــراد خبــره در زمينــه كاري تان 
اســت. مثلا فرض كنيــد مي خواهيــد در مغازه 
پدرتان يــك كافي شــاپ بزنيد. با پرســيدن از 
 پدرتان و اهل محل و البته يــك كافه دار باتجربه 
شــروع كنيد: آيــا فضــاي داخلي مغــازه اصلا 
قابليت تبديل شــدن به كافي شــاپ را دارد؟ آن 
منطقــه به اندازه كافــي جوان اهــل كافه رفتن 
دارد؟ آيــا خودتــان بلديــد كافــه داري كنيد 

 و اگــر نــه، مي توانيد فــرد مناســب را بيابيد؟ 
و سوالاتي شبيه اين ها. 

يك راه ديگر كه بيشــتر مناسب كسب وكارهاي 
توليدي است، نمونه سازي است. در نمونه سازي، 
تلاش مي كنيم يك ماكت اوليه از محصول نهايي 
را خيلي سريع و ساده بســازيم تا آن را در دنياي 
واقعي با چشــم مان ببينيم و با دست مان لمس 
كنيم و حتي آن را ببوييم و بچشــيم! اين نمونه 
ممكن اســت براي كل محصول يا تنها بخشي از 

محصول ساخته شود. در ساخت نمونه اوليه خيلي 
دنبال خرج تراشيدن نيســتيم. يك كار ساده و 
كم هزينه اغلب اوقات براي ارزيابي ابعاد موضوع 
كاملا كافي است. لازم نيست لزوما از همان موادي 
اســتفاده كنيم كه محصول نهايي با آن ساخته 
مي شــود؛ مثلا اگر قرار اســت يك ميز چوبي با 
چوب هاي گران قيمت بسازيد، مي توانيد اول طرح 
آن را با يونوليت بسازيد تا خوب براندازش كنيد و 

نقايص احتمالي اش را برطرف كنيد.


